
خریدار  وزیر راه و شهرســازی ضمــن تاکید 
بر واگــذاری زمین به مــردم برای ســاخت ویلا 
و خانه های یــک طبقه تا ســه طبقــه گفت: در 
بافت هــای فرســوده ظرفیت احداث ســه واحد 

مسکونی در هر پلاک وجود دارد.
 پس از برگزاری جلســه روز گذشته شورای عالی 
مسکن با حضور وزرای کشــور، راه و شهرسازی، 
نیرو، نفت، جهاد کشاورزی و روسای بانک مرکزی 
و ســازمان برنامه و بودجه و همچنین مســئولان 
دســتگاه های مربوطه برگزار شــد که به بررسی 
برنامه های تامین مالی مســکن برای دهک های 
کم درآمد و متوســط پرداخته شــد، امروز رستم 
قاســمی ـ وزیر  راه و شهرســازی، نشســتی را به 
صورت ویدئوکنفرانس با معاونان و مدیران کل راه 

و شهرسازی استان های سراسر کشور برگزار کرد.
در این نشست، قاسمی به موضوع واگذاری زمین 
به خود مردم برای ساخت خانه های دوطبقه، سه 
طبقه و ویلایی تک واحدی، اشــاره کرد. او پیش از 
این هم یکی از محورهای طرح نهضت ملی مسکن 
را واگذاری زمین به متقاضیــان به منظور احداث 
واحدهای ویلایی عنوان کــرده بود.وی با تاکید بر 
اینکه اولویت واگذاری زمین به خود مردم اســت 
تا مردم خودشان بســازند گفت: مردم خودشان 
تدریجی خانه را می سازند، باید کار کنیم تا مردم 
از مســتاجری نجات پیدا کنند.قاســمی تصریح 
کرد: در استان هایی که زمین وجود دارد، زمین به 
صورت تک واحدی و ویلایی به مردم ارائه و قرارداد 
یکساله بسته شــود. در این زمینه هرجایی هم که 
زمین کم است اجازه ســاخت دو طبقه و سه طبقه 
داده شود تا مردم به صورت گروهی خانه هایشان 

را بسازند.قاسمی با اشــاره به اینکه اولویت اول در 
طرح نهضت ملی مســکن واگــذاری ویلایی تک 
واحدی به مردم در اســتان هایی اســت که زمین 
لازم وجــود دارد، درخصــوص اهمیت ســرعت 
ساخت مسکن در کشور به مدیران راه و شهرسازی 
اســتان ها گفت: مدیران راه و شهرسازی هر روز به 

پروژه های ساخت مسکن سرکشی کنند.

 عملکرد قابل قبول بنیاد مسکن 
در ساخت مسکن

قاسمی تصریح کرد: بنیاد مســکن با آنکه هزاران 
پروژه در دســت دارد عملکرد و پیشــرفت خوبی 
دارد.وی افزود: مســئول کار در ساخت مسکن در 
استان مدیر کل راه و شهرســازی هر استان است. 
اولویــت اول واگذاری زمین به خود مردم اســت، 
مورد بعدی خود مالکانی اســت که زمین دارند و 
تسهیلات ساخت مسکن را از طریق طرح نهضت 

ملی مسکن در اختیارشان قرار داده می شود.
 وی با اعــلام اینکــه دســت مدیــران کل راه و 
شهرســازی  در هر نوع اقدام عملیاتــی در طرح 
نهضت ملی مسکن و قرارد با انبوه سازان باز است، 
بیان کرد: با انبوه سازان زمین تهاتر کنید.وزیر راه 
و شهرسازی با اشاره به عملکرد بانک مسکن افزود: 
گزارشــی مبنی برعدم همکاری بانک مسکن در 
طرح نهضت ملی مسکن تاکنون اعلام نشده است.

عضو کابینه دولت ســیزدهم وضعیت تعدادی از 
استان ها را در حوزه تامین زمین برای اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن، نامطلوب خواند و به مدیران 
کل راه و شهرســازی آنها مهلت داد تا نســبت به 
تعیین تکلیــف زمین ها برای ســاخت واحدهای 

مســکونی اقدام کنند.وی افزود: ما نباید از برنامه 
زمان بندی طرح نهضت ملی مسکن عدول کنیم و 
تمامی اختیارات لازم را هم به استانداران به عنوان 
روسای شورای عالی مســکن داده ایم و کوتاهی و 

تاخیر در این زمینه پذیرفتنی نیست.

 اهمیت توجه به بافت فرسوده در طرح 
نهضت ملی مسکن

 قاســمی بر ظرفیت بالای بافت های فرســوده در 
تولید مســکن که بطور متوســط از نوســازی هر 
واحد فرســوده ۳ واحد جدید نیزتولید می شود، 
تاکید کرد.وزیر راه و شهرســازی به مدیران راه و 
شهرسازی دســتور داد با جدیت بیشتری به این 
موضوع بپردازند و بسته های تشــویقی مناسبی 
برای ســازندگان تعریف کنند و به صورت هفتگی 
ضمن بازدید از محــلات هدف و روند نوســازی 
مســکن را پیگیری کنند و به عنــوان یک اولویت 
جدی مدنظــر قــرار دهند.عضوکابینــه دولت 
ســیزدهم تاکید کرد: چنانچه بسته های تشویقی 
مناســب برای این کار تعریف شود نیاز چندانی به 

تسهیلات بانکی هم نخواهد بود.

در نظارت ستادی بانک مرکـزی صورت گرفت
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جزئیات افزایش سقف برداشت از خودپردازها در ۳ استان
براســاس اعلام بانک مرکزی، در ایام اربعین تا تاریخ پنجم مهرماه ســقف 
برداشــت روزانه از خودپــرداز تمام بانک ها بــه ۵۰۰ هزار تومــان فقط در 
استان های ایلام، خوزســتان و کرمانشــاه و نقاط مرزی شلمچه، خسروی، 
مهران و چذابه افزایش یافته اســت. مصطفی قمری وفا -ســخنگوی بانک 
مرکزی در این زمینه اعلام کرد که با توجه به فرا رســیدن اربعین حســینی 
و در راستای خدمت رســانی به زائرین عتبات، سقف برداشــت وجه نقد از 
دســتگاه های خودپرداز تمام بانک ها تا تاریخ ۵ مهرماه فقط در استان های 
ایلام، خوزستان و کرمانشــاه و نقاط مرزی چون شلمچه، خسروی، مهران و 

چذابه به ۵۰۰ هزار تومان به صورت درون بانکی افزایش یافت. 
همچنین به منظور خدمت رســانی مطلوب به زائران اربعین، امکان برداشت 
وجه نقد از دستگاه های خودپرداز ســپه تا سقف ۵۰۰ هزار تومان در هر شبانه 
روز، از تاریخ هشتم شهریور  لغایت پنجم مهرماه، بر اساس مجوز بانک مرکزی 
و برای دارندگان کارت ءهای عابر بانک ســپه )درون بانکی( فراهم شده است.
پیش از این، رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده بود که برای ســهولت زائرین 
اربعین در استان های ایلام، خوزستان و کرمانشــاه دستگاه های خودپرداز تا 

۵۰۰ هزار تومان قابلیت برداشت پول خواهند داشت.

وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد

واگذاری زمین به مردم برای ساخت خانه های ویلایی

شناسه آگهی : 1374778

نقل و انتقال لنج باری
 به شماره ثبت 12217- بندرعباس

 )نوبت اول(

به استناد رونوشت سند شماره 18117 مورخ 1401/04/01 
با شناسه سند 140111455158000007 دفتر اسناد 
رســمی 56 تیاب خانم نازنین اسلامی دولابی فرزند صالح 
تمامی شش دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره 
ثبت 12217- بندرعباس را به خانم فاطمه زارعی فرزند 

علی انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.
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حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی؛ اقدام مثبتی که دولت 
سیزدهم انجام داد

محمد ربیع زاده   حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی جــزء اتفاقات مثبتی بود 
که در دستور کار دولت ســیزدهم قرار گرفت؛ زیرا حذف هرگونه رانت 
به عنوان اقدامی ضروری تلقی می شــود که اجرای آن می تواند به نفع 

کشور باشد.
عملکرد یک ساله دولت از دو طریق قابل بررسی و ارزیابی است، در این 
زمینه می توان فعالیت های دولت را با متغیرهای کلان مانند نرخ تورم، 

نرخ بیکاری، ضریب جینی مورد بررسی قرار داد.
روش دیگر بررســی عملکرد دولت مربوط به میــزان تحقق وعده های 
انتخاباتی مانند ساخت مسکن، اشتغال، رونق بازار سرمایه و اصلاحات 

بانکی است که این دو روش وابسته به یکدیگر هستند.
آمــار و اطلاعات مــوارد فوق در شــروع کار و پایان یک ســاله موجود 
است که می توان این آمار مقایسه ای را در رســانه ها اعلام کرد و بدون 

جهت گیری سیاسی خاص، مردم عملکرد را قضاوت کنند.
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ازجملــه اقداماتی بود کــه در دولت آیت الله 
رییسی در دســتور کار قرار گرفت، این اقدام دولت جزء اتفاقات مثبتی 
بود که در دســتور کار قرار گرفت؛ زیرا حذف هرگونــه رانت به عنوان 
اقدامی ضروری تلقی می شود که اجرای آن می تواند به نفع کشور باشد.

 در کنار این اقدام ضــروری بود تا سیســتم تامین اجتماعی کشــور 
مورد تقویت واقع شــود، اکنون ارزیابی ها نشــان دهنده آن اســت که 
بازنشسته های کشوری و لشــگری در وضعیت معیشتی مناسبی قرار 
ندارند و فشار تورمی در سال های گذشته باعث دغدغه جدی این افراد 

شده است. 
انضباط مالی دولت و عدم استقراض دولت از بانک مرکزی که منجر به 
افزایش پایه پولی و افزایش نرخ تورم می شــود، اقدام مؤثری است که 

دولت در کنار دیگر اقدامات در دستور کار خود قرار داد.
این اقدام مشــروط به آن اســت که تســهیلات تکلیفی بیش از توان 
بانک ها باعث نشود که بانک ها با ریسک نقدینگی و برداشت بانک ها از 

بانک مرکزی مواجه شوند. 
شواهد نشان دهنده ریسک بالای نقدینگی برای برخی از بانک ها است 
که عمدتاً از تکالیف قانونی یا دســتوری بیش از توان این بانک هاست و 

لازم است در این قسمت نیز انضباط مالی حاکم شود.
حذف ارز رانتی قطعاً دست کســانی که از طریق  واسطه گری به مردم 
کشــور ظلم می کنند را قطع می کند، اما ممکن اســت همین افراد به 

قسمت هایی دیگر از اقتصاد بیمار زیرزمینی مهاجرت کنند.
مکانیسم های پیشــرفته مالیاتی، گمرکی و شــفافیت های مالی و در 
کنار آن تقویت سیســتم های تامین اجتماعی، آموزشی و بهداشتی را 

می توان در جراحی اقتصادی برای مدیریت ضروری دانست.

سرلشکر موسوی:
آجا برای توسعه همکاری ها با ارتش های منطقه 

اراده قوی دارد
فرمانده کل ارتش گفت: تعامــلات با دیگر کشــورها به منظور تحقق 
اهداف اسلام و سربلندی ملت ها و ارتش های منطقه را مفید می دانیم و 

به همین دلیل برای توسعه این تعاملات، اراده ای قوی وجود دارد.

سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش در آئین آغاز سال 
تحصیلی جدید دانشــگاه فرماندهی و ســتاد ارتش ضمن تسلیت ایام 
شهادت امام سجاد )ع(، گفت: به شــما دانشجویان آغاز سال تحصیلی 

جدید را تبریک عرض می کنم.
وی با اشاره به اهمیت دوره دانشــگاه فرماندهی و ستاد »آجا« در ارتقا 
سطح کیفی و توان مدیریتی در ارتش، افزود: منطق و تجربه به ما نشان 
می دهد که مدیران و مسئولان ما در ارتش جمهوری اسلامی ایران باید 
دوره دافوس را دیده باشــند به همین دلیل هم، بعد از مدتی به نیروها و 
ســازمان ها فرصت دادیم که این تدبیر را عملی کنند. از این به بعد نیز 
دســتور دادیم که کســی که دوره دافوس را نگذرانده باشد بر مناصب 
مدیریتی و فرماندهی منصوب نشود، مگر آنکه استثنایی وجود داشته 

و استدلال آنقدر قوی باشد که بتوان این مهم را نقض کرد.
فرمانده کل ارتش تاکید کرد: آینده ارتش و ارتشِ آینده از مســیر این 
دانشــگاه می گذرد.سرلشکر موسوی با اشــاره به دانشجویان خارجی 
دانشگاه فرماندهی و ســتاد ارتش، گفت: به شــما عزیزان خیر مقدم 
می گوئیم و بسیار خوشحالیم که شــما عزیزان در این دانشگاه حضور 
یافته اید و امیدواریم این تعاملات با کشــورهای دوست و همسایه روز 
به روز گســترده تر و عمیق تر شــود. این تعاملات را برای تحقق اهداف 
مقدس اسلام و ســربلندی پرچم الله اکبر و سربلندی ملت های منطقه 
و ارتش های منطقه مفیــد می دانیم و برای توســعه و تعمیق آن اراده 
قوی داریم و این اراده را به کشــورهای متبوع شــما هم اعلام کرده که 
در این لحظه نیــز بر آن تاکید می کنیم.وی دوره تحصیل در دانشــگاه 
فرماندهی و ســتاد ارتش را موقعیتی برای تغییر افسران و درجه داران 
ارتش دانســت و گفت: حضور در دانشــگاه فرماندهی و ستاد ارتش و 
بهره مندی از دانش غنی اساتید بزرگ و توانمند این دانشگاه و استفاده 
از شــرایطی که برای تحصیل در این دانشگاه فراهم شده است می تواند 

موجب تغییر بسیاری در افسران و درجه داران ارتش شود.
فرمانده کل ارتش مهمترین دوره پیش بینی شــده در ارتش جمهوری 
اســلامی ایران را دوره تحصیل در دانشــگاه فرماندهی و ستاد ارتش 
دانســت و افزود: اگرچه ســایر دوره ها نیز اهمیت دارد و از جایگاه ویژه 
ای برخوردار هســتند اما دوره دافوس در حرکت آینده ارتش و نظام و 
انقلاب تأثیر بســیار دارد و باید با این نگاه به ایــن دوره نگاه کرد و برای 

ثانیه ها و لحظه های آن برنامه داشت و از لحظه لحظه آن استفاده کرد.
سرلشکر موســوی ادامه داد: مدیریت در دوران جدید بسیار پیچیده تر 
و سخت تر از گذشته شده است، بنابراین در دانشگاه فرماندهی و ستاد 
و فرماندهی ارتش بایــد یک آمادگی و ظرفیت فرماندهی در ســطوح 
بالا را فرا بگیریــد و در حوزه کاری نیز ما دیگر بــا یک جنگ نظامی که 
صرفاً نظامی باشــد و پیوســته هایی نیز از عملیات روانی داشته باشد 
مواجه نیســتیم، امروز ما با یک جنگ ترکیبی روبرو هســتیم که تمام 
مؤلفه های قدرت در آن دخالــت دارند آن هم با قواعــد و ویژگی های 
خودشان. به عنوان مثال شما شــاهد جنگ اقتصادی، جنگ فرهنگ و 
جنگ رسانه ای تو امان هســتید، که گاهی همه اینها با هم ترکیب شده 
و شما یک جنگ رسانه ای را با پشــتیبانی اقتصادی، فرهنگی و نظامی 

مشاهد می کنید که حداقل یکی از این مولفه ها تغییر پیدا می کند.
وی تصریح کرد: اگر فرماندهان قدرت تصرف و اشراف نداشته و توانایی 
مدیریت این مؤلفه ها را نداشــته باشــند، قطعاً در این شــرایط جنگ 
ترکیبی نمی توانند موفق باشــند بنابراین کار شــما بسیار پیچیده تر و 

مشکل تر از کار مدیریت در گذشته است.

یادداشت

تریبون

مشــاور تیم مذاکره کننــده ایــران در مذاکرات وین 
تاکید کرد: ایران ابهامات یا خلأهای متن )پیش نویس 

توافق( را نمی پذیرد.
محمد مرندی در توییتی نوشــت: ایران صبور خواهد 
بود. ایالات متحده در زمان اوباما به طور سیستماتیک 
توافق را نقض کــرد و در زمــان ترامپ/بایدن حداکثر 
فشار را علیه شــهروندان بی گناه اعمال کرد. از این رو، 
ایران ابهامات یا خلأهای متن را نمی پذیرد. زمســتان 
نزدیک است و اتحادیه اروپا با بحران انرژی فلج کننده 

مواجه است.
وزارت امورخارجــه ایران بامداد روز جمعه از ارســال 
نظرات جمهوری اســلامی ایران در مورد پاسخ آمریکا 
درباره متن پیش نویس توافــق احتمالی رفع تحریم ها 

خبر داد.

ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان با بیان این مطلــب تصریح کرد: 
پس از دریافت پاسخ آمریکا، تیم کارشناسی 
جمهوری اســلامی ایران آن را به دقت مورد 
بررســی قرار داده و پاســخ های ایران پس 
از ارزیابــی در ســطوح مختلــف، تدوین و 
پنج شنبه شــب به هماهنگ کننده تحویل 

داده شد.نشــریه پولتیکو نیز گزارش داد که یک مقام 
ارشــد دولت آمریکا با بیان اینکه واشــنگتن در حال 
بررسی پاســخ تهران اســت، مدعی شــده که نتیجه 

دل گرم کننده نیست.
به نوشته این نشــریه آمریکایی، کنگره می تواند نقش 
مهمی در بازنگری هر نقشــه راهی بــرای بازگرداندن 
توافق هسته ای ۲۰۱۵ ایفا کند، توافقی که تحریم های 

آمریکا و سایر تحریم ها علیه ایران را در ازای 
محدود کردن برنامه هســته ای این کشــور 
لغو کرد. قانونگذاران آمریکا ممکن اســت از 
طریق قطعنامه عدم تایید برای توقف احیای 
توافق هســته ای تلاش کنند امــا این اقدام 
نیز ممکن اســت با یک فیلیباســتر یا وتوی 

ریاست جمهوری مواجه شود.
پولتیکو افزود: بسیاری از اعضای حزب جمهوری خواه 
آمریکا به شــدت با هر گونه توافق با ایــران مخالفند و 
باتوجه به برگزاری انتخابات میــان دوره ای کنگره در 
پاییز سال جاری ممکن اســت دموکرات ها بخواهند از 

بحث طولانی درباره ایران اجتناب کنند.
مشاور تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین پیش 
از این نیز در توییتــی به واکنش مقــام آمریکایی که 

مدعی شده بود پاســخ ایران به آن ها »سازنده« نبوده 
است، انتقاد کرد.محمد مرندی، روز جمعه در توییتی 
نوشت: ایران مطابق با وعده خود پاسخ داد. حال زمان 
آن رسیده که تیم بایدن تصمیمی جدی بگیرند. برای 
آمریکا »ســازنده« به معنای پذیرش شــرایط آمریکا 
است. )سازنده( برای ایران به معنای رسیدن به توافقی 
متعادل و ضمانت دار  است. اگر آمریکا تصمیم درست 

را بگیرد، توافق می تواند به سرعت به نتیجه برسد.
دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشــین آمریکا در ســال 
۲۰۱۸ به این بهانه که توافق هســته ای بسیار ضعیف 
اســت، به طور یک جانبه از آن خارج شــد و تحریم ها 
علیه ایران را بازگرداند. جمهوری اسلامی نیز در پاسخ 
بسیاری از فعالیت های هســته ای اش را از سر گرفت و 

ظرفیت غنی سازی خود را افزایش داد.

مشاور

طیبه بیات  معــاون اول رئیس جمهور با 
بیان اینکه رویکرد دولت مانند جهادگران، 
کمک به اقشار و طبقات ضعیف است، گفت: 
دولت برای رشد اقتصادی، تولید و اشتغال 

زایی کارهای بزرگی را شروع کرده است.
 محمد مخبــر معاون اول رئیــس جمهور 
در رویداد ملــی جهاد مقدس )اجلاســیه 
جهادگران کشــور( که همزمان با سیزدهم 
شهریور سالروز حضور جهادی مقام معظم 
رهبری در زلزله ســال ۱۳۴۷ فردوس، در 
مصلای امام خمینی )ره( این شــهر برگزار 
شد، افزود: جهاد در آثار و نوشته های علما به 
دو بخش جهاد اصغر و اکبر تقسیم می شود 
که جهاد اصغر در حــوزه دفاعی و نظامی و 

جهاد اکبر به معنای مبارزه با نفس است.
معاون اول رئیــس جمهور ادامــه داد: در 
گفتمان مقام معظم رهبــری نوعی ارتقا در 
تعریف جهاد اکبــر وجــود دارد و به جهاد 
کبیر تعبیر می شــود که این نــوع جهاد در 
تمام مقاطع مختلف زندگــی رهبر معظم 
انقلاب و جهت گیری های ایشــان مشهود 

است.
وی با یادآوری حضور مقــام معظم رهبری 
در شهرســتان فــردوس در ســال ۱۳۴۷ 
برای کمک به زلزله زدگان، افزود: ایشــان 
در ســال ۱۳۴۷ طلبه ای ۲۹ ساله بودند که 
می توانستند مانند بسیاری از علمای دیگر 
به دنبال درس و بحث باشــند، اما در کلاس 
درس اخلاق، تفســیر و فقه ایشان مبارزه با 

طاغوت وجود داشــت چرا که مقام معظم 
رهبری از نقشــه و دسیســه های دشــمن 
آگاه بودند و تمام حرکات ایشــان در تقابل 

با دشمنان بود.
مخبر افزود: اگر حضور ایشان در شهرستان 
فردوس در جهت خنثی ســازی دشمنان 
نبود، ایــن همه مخالفت با ایشــان صورت 
نمی گرفت و مانع خدمت رســانی معظم له 

به مردم زلزله زده نمی شدند.
معاون اول رئیس جمهــور اضافه کرد: مقام 
معظم رهبــری در اداره کشــور نیز همین 
رویکرد را داشــته اند و حتــی زمانی که در 
دوران دفاع مقدس قطعنامه به امضا رسید 
و صــدام مجدداً حمله گســترده ای را علیه 
کشــورمان آغاز کرد، از اولین کسانی که با 
حضور در اهواز مــردم را برای تقابل با صدام 

بسیج کرد، رهبر معظم انقلاب بود.
وی با تاکیــد بر اینکه رویکــرد مقام معظم 
رهبــری در تمامی جایگاه ها و در سراســر 
زندگی ایشــان همین بوده است، به تشریح 
برخی ویژگی ها و خصوصیات متمایز رهبر 
انقلاب پرداخت و گفت: کسی که می خواهد 
در راه جهاد کبیر گام بردارد و در این جریان 
فعال باشد باید خصوصیاتی متفاوت داشته 
باشــد و بنده برخی ویژگی ها در شخصیت 
مقام معظــم رهبری احصاء کــرده ام که به 

چند مورد از آن اشاره خواهم کرد.
مخبر حس مسئولیت را از ویژگی های رهبر 
معظم انقلاب برشــمرد و گفت: احســاس 

مسئولیت را لحظه ای از رهبری انقلاب جدا 
نمی بی نم و به خصوص در موضوعاتی که به 
سرنوشت مردم کشور و جهان اسلام مربوط 
باشــد حتی لحظه ای بی تفاوتــی در مقام 

معظم رهبری مشاهده نمی شود.
معاون اول رئیس جمهور افزود: این اعتراف 
خود دشمنان اســت که با وجود هزینه های 
هنگفتی که برای توطئه علیه محور مقاومت 
می شود و علیرغم تلاش های گسترده ای که 
برای ایجاد جریان و شبکه های مختلف برای 
توطئه انجام می دهند، یک سخنرانی رهبر 
معظم انقــلاب همه این توطئه هــا را بر باد 
می دهد چرا که ایشــان وقتی در موضوعی 
احساس مســئولیت می کنند هیچ چیزی 

نمی تواند جلوی کارشان را بگیرد.
وی اضافه کــرد: امــام خمینــی )ره( نیز 
همین طور بود، به طــور مثال صدور فتوای 
قتل ســلمان رشدی شــاید با هیچ تنظیم 

فکری، مصلحت سیاســی و مســائل بین 
المللی ســازگار نبود و حتی برخی افراد در 
داخل حکومت نســبت به این فتوا معترض 
بودند چرا کــه این فتوا در شــرایطی صادر 
شــد که ایران از نظر بیــن المللی در عزلت 
بود و مخالفیــن این فتوا معتقــد بودند که 
دیپلماســی کشــور با این اتفــاق تعطیل 
خواهد شــد اما همــان روز بــا راهپیمایی 
۲۰۰ نفر در لنــدن در حمایت از فتوای امام 
خمینی )ره( شرایط تغییر کرد و این عزلت 

پایان یافت.
مخبــر همچنین با اشــاره به تــرک خاک 
کشــورمان از ســوی ســفرای کشورهای 
اروپایی که به نشــانه اعتراض انجام شــد، 
خاطر نشــان کرد: برخی افــراد در داخل 
کشور پس از خروج ســفرای اروپایی دست 
پاچه شدند اما مقام معظم رهبری زمانی که 
قرار شد سفرای اروپایی به کشور بازگردند 
فرمودند آنکه اول از ایران خارج شــده باید 

آخر از همه بازگردد.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه از زمان 
شناسی به عنوان دیگر ویژگی رهبر معظم 
انقلاب یــاد کرد و گفت: تمام دســتورات و 
راهبردهای تعیین شده از سوی مقام معظم 
رهبری در بهترین زمان ممکن انجام شــده 
است و این ویژگی جزو برجستگی های کم 
نظیر ایشان اســت؛ زمان شناسی، دشمن 
شناسی و دشمن ستیزی که در مقام معظم 
رهبری وجود دارد فقــط یک نمونه دارد که 

آن امام خمینی )ره( بود.
وی نظــم و برنامــه ریــزی را از دیگــر 
ویژگی های خــاص رهبر معظــم انقلاب 
دانســت و اظهــار داشــت: امــروز ایجاد 
تشــکیلات کاری ســاده اســت و هر کس 
قادر اســت آن را انجــام دهد امــا اینکه در 
ســال ۱۳۴۷ مقام معظم رهبری در شرایط 
بحران زلزله با نظمی مثــال زدنی چادرها 
و خیمه هــای امــداد رســانی را تفکیک و 
جداسازی کردند و همه امور را ثبت و ضبط 

نمودند، کاری عادی نبود.
مخبر افزود: در همان زمان نمایندگان آیت 
الله خوانساری برای بازدید از محل زلزله در 
چادر مقام معظم رهبری حضور پیدا کردند 
اما ابتدا از خــوردن چای کــه رهبر معظم 
انقلاب به آنها تعارف کرد خودداری کردند 
و پــس از آنکه مقام معظــم رهبری متوجه 
موضوع شــدند و دفتر حســاب و کتاب ها 
را به آنها نشــان داده و مشــخص شد که از 
محل کمک های مردمی نیســت، حال آنها 
دگرگون شد و برنامه ریزی مستند و دقیق 

رهبر معظم انقلاب را مشاهده کردند.
مخبر در ادامه با قدردانی از برگزار کنندگان 
اجلاسیه جهادگران کشــور گفت: رویکرد 
جهادگران دلســوزی و کمک به اقشــار و 
طبقات ضعیف اســت و همیــن رویکرد در 
دولت نیز وجــود دارد که مبــارزه با فقر و 
توزیع عادلانــه یارانه ها از جملــه اقدامات 

دولت در همین راستا بوده است.

مشاور تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین: ایران صبور خواهد بود

خریدار  رئیس جمهور تقویت ارزش پول 
ملی، اصلاح ناترازی بانک ها، توقف رشــد 
سالیانه نقدینگی، اصلاح سبد ذخایر ارزی 
متناسب با نیازهای سرمایه گذاری و تجاری 
کشور، توسعه دامنه وثایق و تسهیل فرایند 
وثیقه گذاری، فعال سازی حساب تجاری، 
تقویت سامانه های نظارتی و تامین سرمایه 
درگــردش واحدهای تولیــدی را از جمله 
ماموریت های اصلی بانــک مرکزی عنوان 

کرد.
 سید ابراهیم رئیسی به ساختمان شیشه ای 
میرداماد رفت و ابتدا در جلســه ای با حضور 
رئیس کل بانک مرکــزی، معاونان فناوری 
اطلاعات و مدیــران آن از نحوه ی عملکرد 
ســامانه های نظارتــی و رصد هوشــمند 

تراکنش های مالی مطلع شد.
رئیس جمهــور در ادامــه در جمع مدیران 
ارشــد بانک مرکــزی حاضر شــد و پس از 
اســتماع گزارش رئیس بانــک مرکزی به 
جایگاه مهم بانک مرکزی در مدیریت منابع 
پولی و مالی و اصلاح نظام بانکی اشاره کرد و 
ماموریت های ۱۰ گانه برای تحول و ارتقای 

آن تعریف کرد.
رئیســی، بانک مرکزی را اتاق اندیشه ورزی 
و رصد سیاستهای پولی و مالی کشور خواند 
و گفت: بانک مرکزی باید مســیر اصلاح و 
ارتقای نظام بانکی را با قــوت به پیش ببرد 
و بر اجرای سیاست های مالی و پولی کشور 

نظارت می کند.
رئیس جمهور در این جلســه تقویت ارزش 
پول ملــی، اصلاح ناترازی بانــک ها، توقف 
رشد ســالیانه نقدینگی، اصلاح سبد ذخایر 
ارزی متناسب با نیازهای سرمایه گذاری و 
تجاری کشور، توسعه دامنه وثایق و تسهیل 
فرایند وثیقه گذاری، فعال ســازی حساب 
تجــاری ، تقویت ســامانه هــای نظارتی و 
تامین سرمایه درگردش واحدهای تولیدی 
را از جملــه ماموریــت های اصلــی بانک 

مرکزی بیان کرد.
رئیسی » توقف رشــد نقدینگی و مدیریت 
خلق پول « را مأموریــت مهم بانک مرکزی 
اعلام کرد و افــزود: نقدینگی اگر با مدیریت 
به سمت تولید هدایت شــود نگران کننده 
نیست، اما اگر به سمت ســوداگری در بازار 

حرکت کند تبعــات ویران کننده ای خواهد 
داشت.

وی »هدف گــذاری نقدینگــی زیــر ۲۵ 
درصد« از ســوی بانــک مرکــزی را اقدام 
بســیار مهم دیگر نظام پولی کشور دانست 
که کنترل و مدیریــت آن موجب مهار تورم 

خواهد شد.
رئیســی ناترازی بانک هــا را از عوامل تورم 
عنوان کــرد و اظهار داشــت: بانک مرکزی 
باید بخــش نظارتی خــود را تقویت کند تا 
بتوانند با برنامه ریزی سیاســت های پولی و 

ضدتورمی را اجرا کند
رئیس جمهور با ابراز خرســندی از وضعیت 
ســامانه های پایش و رصد بانــک مرکزی، 
گفت: بحمدالله در زمینه جمع آوری و رصد 
داده هــا و اطلاعات در شــرایط خوبی قرار 
داریم، و این اطلاعات می تواند به شفافیت 

مالی در کشور کمک کند.
رئیســی اقدام به موقع بــرای جلوگیری از 
تخلف را از مصادیــق با اهمیت اســتفاده 
از اطلاعات جمع آوری شــده توســط این 
ســامانه ها عنوان کرد و اظهار داشت: تمام 
کسانی که در نظام اقتصادی کشور فعالیت 
دارند با نظارت و اقدام به موقع بانک مرکزی 

به این ادراک برســند کــه زمینه هیچگونه 
تخلفی در این سیستم وجود ندارد.

رئیس جمهور بانک مرکزی را چشم بینای 
نظام بانکی و پولی کشــور دانست و گفت: 
باید محور تمام اقدامات نظام بانکی کشــور 
در جهت حمایت و تقویت تولید باشد، چرا 
که امروز نجات کشور در تولید است و عمل 
به تأکیدات رهبر معظم انقــلاب در زمینه 
حمایت از تولید نسخه شــفابخش اقتصاد 

ایران است.
رئیسی در ادامه »رفع مشــکل سرمایه در 
گردش واحدهای تولیــدی« را اقدام مهم 
بانک مرکزی خواند و افزود: بخشی از دلایل 
تعطیلی واحدهای تولیدی مشکل سرمایه 
در گردش است که اگر مرتفع شود منجر به 

افزایش تولید و اشتغال خواهد شد.
رئیس جمهورهمچنین از رئیس کل بانک 
مرکزی خواســت تا تلاش خود را بکار گیرد 
تا اصول بانکداری اسلامی با دقت و نظارت 

کامل در قراردادها و عقود بانکی اجرا شود.
 رئیسی نظارت و کنترل بر ارز و کالا با هدف 
جلوگیری از ســوداگری در بازار از ســوی 
بانک مرکزی را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
اگر کسی به دنبال اخلال در بازار است باید 

برخورد شود اما باید بدانیم فعال اقتصادی 
نیاز به حمایــت و تشــویق دارد و نباید هر 

اقدامی را به عنوان تخلف تلقی کرد.
رئیس جمهــور »توجه ویژه بــه حاکمیت 
ریــال« را مورد تأکیــد قــرار داد و گفت: 
اســتفاده از ارزهــای مختلــف خصوصا 
در مبــادلات با کشــورهای همســایه و 
پیمان هــای دو جانبه پولی مــی تواند به 
تامیــن با ثبــات کالا و افزایــش مبادلات 
کمک و کشــور را در مقابل تکانه های دلار 

مصون کند.
رئیسی بانک مرکزی فعال و آگاه به شرایط 
پولــی و مالــی را از ضرورت هــای تحول 
اقتصادی دانســت و گفت: اقدامات به موقع 
شــما در بانک مرکزی اثرات بسیار مثبتی 
در ارتقای نظام پولی و بانکی کشــور خواهد 

داشت.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت 
پرداخت به موقع تســهیلات بانکی تأکید 
کرد: نباید بین تصمیم و اعلام عمومی با اجرا 
و پرداخت تســهیلات فاصله باشد و در این 
زمینه تاکید می کنم توســعه دامنه وثایق و 

تسهیل فرایند وثیقه گذاری اجرایی شود.
رئیس کل بانــک مرکزی در ابتــدای این 

نشست، گزارشــی از اقدامات بانک مرکزی 
در راستای تحقق سند تحول دولت مردمی 

ارائه کرد.
علی صالح آبادی کنترل تورم، اصلاح نظام 
بانکی، مدیریت بــازار ارز، حکمرانی ریال و 
بانکداری اســلامی را پنج راهبرد اساســی 
بانک مرکزی در راستای تحقق اهداف سند 
تحول دولت سیزدهم برشمرد و افزود: برای 
تحقق هریــک از این راهبردهــا، اقدامات 

متعددی اجرا شده و یا در حال اجراست.
وی به توفیق دولت ســیزدهم در مهار تورم 
و کنترل رشــد پایه پولی اشاره کرد و گفت: 
مجموع اقدامات صورت گرفته در این راستا 
که با هماهنگی کامــل تیم اقتصادی دولت 
صورت پذیرفته، کاهش حــدود ۲۰ واحد 
درصدی نرخ تورم ۱۲ ماهه، از ۵۹,۳ درصد 
به ۴۰.۱ درصــد و همچنین کاهش بیش از 
۱۶ واحد درصدی رشــد پایه پولی از ۴۲.۶ 
درصد به ۲۶.۲ درصد را بدنبـــال داشــته 

است.
رئیس کل بانک مرکــزی در ادامه، کنترل 
رشــد ترازنامه بانک ها با هدف جلوگیری 
از خلق پول بی ضابطــه را از دیگر اقدامات 
بانک مرکزی در راستای اصلاح نظم بانکی 
برشــمرد و در عیــن حال گفــت: مجموع 
تسهیلات پرداختی شبکه بانکی در ۴ ماهه 
نخست امسال، در مقایســه با مدت مشابه 
سال قبل افزایش حدود ۳۸ درصدی داشته 
که سهم قابل توجه این تسهیلات، مربوط به 
ســرمایه در گردش بوده است، ضمن اینکه 
تســهیلات اعطایی به شــرکت های دانش 
بنیان نیز در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 

حدود ۸۰ درصد رشد داشته است.
صالح آبادی تســهیل دسترســی مردم به 
خدمات بانکــی را رویکرد اساســی بانک 
مرکزی در راســتای تحقق شمولیت مالی 
در کشور دانست و به افزایش ۳۰۰ درصدی 
ســقف تســهیلات قرض الحســنه اشاره 
کرد و گفت: با اقدامــات متعددی همچون 
ممنوعیت معاملات فردایی ارز، راه اندازی 
بــازار توافقی و تســهیل گــری در فرآیند 
برگشــت ارز حاصل از صــادرات، امروز در 
بازار ارز علیرغم برخی نوســانات مقطعی، 

ارامش و ثبات حاکم است.
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رئیس سازمان خصوصی سازی:
ویی ها حتما باید  سهم دولت در بلوک خودر

واگذار شود

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: اطلاعیه های عرضه خودرویی ها 
برای فروش زیرمجموعه اعم از سهام و یا سایت ها که تا الان منتشر شده 
توسط خود شرکت ها بدون هماهنگی با سازمان خصوصی سازی انجام 
شده است. حسین قربانزاده، رئیس ســازمان خصوصی سازی امروز در 
توییتی نوشت: سهم دولت در بلوک خودوریی ها حتماً باید واگذار شود. 
مطابق آیین نامه قیمت گذاری، شرکت بورسی برای تعیین قیمت پایه 
نیازی به قیمت گذاری ندارد و فقط برای اضافه ارزش بلوکی باید درصد 
تعیین کرد.وی ادامه داد: اطلاعیه های عرضه خودرویی ها برای فروش 
زیرمجموعه اعم از سهام و یا سایت ها که تا الان منتشر شده توسط خود 
شرکت ها بدون هماهنگی با سازمان خصوصی سازی انجام شده است. 
ســهم دولت کامل وثیقه اســت که باید وزارت صمت برای آزادسازی 

سهام تلاش کند.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی در ادامه توییت خود نوشت: بعد از 
حدود یک ماه در شــش جلسه کارشناســی، کارگروه مشترک وزارت 
اقتصاد و صمت، اســتراتژی مدل واگذاری ســهام خود خودروساز را با 
اشتراک حداکثری تهیه و خدمت دو وزیر محترم تقدیم کرد. تا پس از 

تایید در ستاد اقتصادی دولت طرح شود.

 کارکنان پارک های علم و فناوری معاف 
از مالیات شدند

 معاون اول رئیس جمهور آیین نامه اجرایــی مربوط به معافیت مالیات 
حقوق کارکنان شاغل در پارک های علم و فناوری را ابلاغ کرد.

 هیأت وزیران در نشســت ششــم شــهریور ۱۴۰۱، به اســتناد ماده 
)۱۰( اصلاحی قانون حمایت از شــرکت ها و مؤسســات دانش بنیان و 
تجاری ســازی نوآوری ها و اختراعات و در اجرای تکلیف قانونی مندرج 
در بند )چ( ماده )۸( قانون جهش تولید دانش بنیــان، به منظور ایجاد 
انگیزه برای حضور نیروهای متخصص در پارک هــای علم و فناوری و 
حمایت از فعالیت های فناورانه، هیئت وزیران آیین نامه اجرایی این بند 
از قانون مذکور مبنی بر معافیت مالیات حقوق کارکنان شاغل در پارک 

های علم و فناوری را به تصویب رساند.

به موجب این آیین نامه، کارکنان شــاغل در ستاد پارک علم و فناوری 
و همچنین کارکنان شــاغل شرکت ها و موسســات فناور فعال مستقر 
در پارک علم و فناوری نســبت بــه حقوق دریافتی شــان از مراکز یاد 
شده، مشــمول معافیت موضوع ماده )۹۱( قانون مالیات های مستقیم 
با اصلاحات بعدی هستند. تشــخیص موضوع و محل فعالیت و تعیین 
فهرست کارکنان شــاغل در پارک علم و فناوری و فرآیند ارزیابی آنان 
بر عهده رئیس همان پارک علم و فناوری اســت.برخورداری از مالیات 
با نرخ صفر موضوع این آیین نامه، مســتلزم وجود فهرست الکترونیک 
حقوق کارکنان شاغل در پارک علم و فناوری برای سازمان امور مالیاتی 
و خوداظهاری در قالب انتخاب گزینه فعالیــت در پارک  علم و فناوری 

است که به تأیید رئیس پارک علم و فناوری رسیده باشد.

تا پایان تیر ماه 1401
بدهی خارجی ایران به ۷ میلیارد و ۱۷۳ میلیون 

دلار رسید
بدهی خارجی ایران در پایان تیر ماه ســال جاری،  بــه رقم ۷ میلیارد و 
۱۷۳ میلیون دلار رسیده که نســبت به مدت مشابه در سال قبل ۱۹.۸ 
درصد کم شده اســت. گزارش جدید بانک مرکزی از گزیده آمارهای 
اقتصادی نشــان می دهد که میزان بدهی های خارجی کشور در پایان 

تیر ماه سال جاری به رقم ۷ میلیارد و ۱۷۳ میلیون دلار رسیده است.
میزان بدهی های کوتاه مدت کشــور یک میلیارد و ۷۷۲ میلیون دلار 
و بدهی های بلند مدت ایران نیز پنج میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار اعلام 
شده اســت.از ســوی دیگر، معادل یورویی بدهی خارجی ایران، هفت 
میلیارد و ۲۳ میلیون یورو اســت که پنج میلیارد و ۲۸۹ میلیون یورو از 
این میزان، حجم بدهی های میان مدت و بلندمدت بوده و یک میلیارد 

و ۷۳۴ میلیون یورو حجم بدهی های کوتاه مدت است.
این در حالی است که میزان بدهی خارجی کشور در پایان تیر ماه سال 
گذشــته معادل ۸ میلیارد و ۹۵۴ میلیون دلار بوده و میزان بدهی های 
کوتاه مدت کشــور دو میلیارد و ۳۳۲ میلیــون دلار و بدهی های بلند 

مدت ایران نیز شش میلیارد و ۶۲۱ میلیون دلار اعلام شده است.  
بنابراین، میــزان بدهی های خارجی کشــور در پایان تیر ماه امســال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۹.۸ درصد با کاهش مواجه شده است.  
حجم بدهی های خارجی ایران در پایان اســفندماه سال ۱۴۰۰ معادل 
۸ میلیارد و ۶۷۵ میلیون دلار بوده اســت که این آمار حکایت از کاهش 
۱۷.۳ درصدی حجم بدهی هــای خارجی ایران در چهار ماهه ســال 

۱۴۰۱ دارد. 
گفتنی اســت که بدهی خارجی مجموعه تعهدات ایجاد شده در نتیجه 
گشــایش اعتبار اســنادی تســهیلات دریافتی از بانک جهانی و سایر 
ســازمان ها و نهادهای بین المللی همچنین تامین مالی پروژه های از 
طریق فاینانس، پیش فــروش نفت و اوراق قرضه بیــن المللی را در بر 

می گیرد.

بازار

مدیر پروژه توثیق الکترونیک شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی ضمن اعلام شرایط توثیق سهام برای دریافت 
تســهیلات بانکی، گفت: اگر فرد وام گیرنده در مدت 
زمان مشــخص اقدامات به بازپرداخت وام نکند، بعد 
از اطلاع رسانی های لازم، درخواســت فروش از سوی 
بانک به شرکت سپرده گذاری ارســال و انجام خواهد 

شد.
»سمیه محمدی« به حاشــیه های ایجاد شده از سوی 
ســهامداران در خصوص توثیق ســهام برای دریافت 
تسهیلات بانکی اشاره کرد و اظهار داشت: موارد مطرح 
شده از ســوی ســهامداران مبنی بر اینکه بانک ها در 
قبال توثیق سهام، وامی را پرداخت نمی کنند، منطقی 
نیســت و امکان ندارد که فرد، ســهام خود را به عنوان 
وثیقه بگذارد؛ امــا هیچ گونه وامــی را دریافت نکرده 
باشد.وی خاطرنشان کرد: افرادی که برای دریافت وام 
بانکی، به دنبال توثیق ســهام خود هستند باید فرآیند 
دریافت تسهیلات را به طور کامل انجام دهند و مراحل 

تعیین شده برای دریافت وام را تکمیل کنند.
محمدی به فرآیند موجود بیــن بازار پول و 
بازار سرمایه تاکید کرد و ادامه داد: شرایطی 
مانند ســن فرد )بالای ۱۸ ســال(، ثبت نام 
در سجام، معدل حســاب، رتبه بندی افراد 
بر اساس تســهیلات دریافت شده به عنوان 
شــرایط عمومی در بازار پول وجود دارد که 

افراد باید به آنها توجه کنند.
محمدی گفت: فردی که به دنبال دریافت وام است باید 
با توجه به حسابی که در حســاب بانک مورد نظر دارد 
معدلی  را کسب کند تا از این طریق بتواند باقی اقدامات 

مربوط به توثیق سهام را انجام دهد.
مدیر پروژه توثیق الکترونیک شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی خاطرنشــان کرد: این گونه نیســت فردی که 
صرفاً دارای اوراق بهادار است، بتواند به طور حتم آن را 

وثیقه قرار دهد و وام دریافت کند.
وی اظهار داشت: گاهی در این میان سهامداری که به 

دنبال توثیق سهام و دریافت وام است، سهام 
خود را نزد کارگزاری فریز کــرده که در این 
صورت فرد نمی تواند دوباره ســهام خود را 

برای دریافت وام وثیقه کند.
محمدی تاکید کــرد: فردی که بــه دنبال 
دریافت وام است، باید سهامی را نزد بانک به 
عنوان وثیقه قرار دهد که قابل معامله باشد، 
همچنین در این میان نمادهای حق تقدم در این پروژه 

نمی توانند به عنوان وثیقه گذاشته شوند.
مدیر پروژه توثیق الکترونیک شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی، وثیقــه ســهام را مکمل فرآیند تســهیلات 
دانســت، اظهار داشــت: فرد برای دریافت وام به جای 
آنکه ضامــن را نــزد بانک ببرد، ســهام را بــه عنوان 
وثیقه می گذارد.وی خاطرنشــان کــرد: طبق قانون 
دســتورالعمل وثیقه، وثیقه گذار ضمن ثبت وثیقه در 
سامانه بانک، درخواســتی را به شرکت سپرده گذاری 
ارائه می دهد.محمدی ادامه داد: برخی از افراد فرآیند را 

رها می کنند و پروسه را به طور کامل طی نمی کنند، در 
این زمان دیگر قادر به دریافت وام نیستند.

مدیر پروژه توثیق الکترونیک شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی با تاکید بر اینکه روش اعطــای وام بانک های 
مدنظــر متفاوت بــا یکدیگر اســت، گفت: شــرکت 
ســپرده گذاری بــه هیچ عنــوان بدون درخواســت 

وثیقه گیر اقدامی را نمی تواند انجام دهد.
وی تاکید کــرد: اگر فــرد وام گیرنــده در مدت زمان 
مشــخص اقدامات مربوط به بازپرداخت تســهیلات 
دریافتی را انجام ندهد و به تعهــدات خود عمل نکند، 
بعد از اطلاع رســانی های لازم، درخواســت فروش از 
سوی بانک به شرکت ســپرده گذاری ارسال و فروش 
دارایی انجــام خواهد شــد.محمدی اظهار داشــت: 
شــخص زمانی که برای دریافت وام وارد سامانه بانک 
می شــود، باید برخی از قوانیــن و مقرراتــی را مانند 
وکالت نامه فروش مشاهده می کند و باید با دقت کامل 

همه این موارد را مطالعه کند.

مشاور هوشمندسازی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
کیش گفت: برای نخســتین بار نقشه راه جزیره کیش 
به عنوان پایلوت هوشمند ســازی مناطق آزاد تبیین و 
با حضور مشاور رئیس جمهور از این طرح رونمایی شد.

به گزارش روابط عمومی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
»علی قدمیــاری« با بیان این که برای نخســتین بار با 
تلاش جمعی از محققان و کارگروه هوشمندســازی و 
مدیریت فناوری اطلاعات کیــش و بخش غیر دولتی 
نقــش راه هوشمندســازی کیــش با هدایــت عالیه 
مدیرعامل سازمان کیش طراحی و تدوین شد، اظهار 
داشــت: با تحقق این اقدام مهم و ارزشــمند مدیران 

مناطق آزاد مکلف شــدن برای تمام طرح های مناطق 
آزاد پیوست هوشمندسازی تهیه کنند.

وی با تاکید بر این مهم که طبق این طرح، جزیره کیش 
به عنوان هاب هوشمندســازی مناطق آزاد و ســایر 
شهرها معرفی می شود، خاطرنشــان کرد: با رونمایی 
از نقشــه راه هوشمندســازی »جزیره کیش و جزایر 
اقماری« هر نوع خدمت الکترونیکــی و یا هر فعالیتی 

دارای نقشه راه خواهد شد.
قدمیاری بــا بیان اینکــه طرح های بــزرگ کیش در 
چارچوب نقشه راه و با پیوست هوشمند سازی اجرایی 
خواهد شــد، تاکید کرد: این جزیره نخستین منطقه 

آزاد دارای نقشه جامع هوشمند ســازی شده و از این 
به بعد تمام طرح های بزرگ در مناطــق آزاد و جزیره 

کیش باید داری پیوست هوشمندسازی باشد.
مشاور هوشمندســازی مدیرعامل ســازمان منطقه 
آزاد کیش با اشــاره به فرمایش مقــام معظم رهبری 
که فرمودند ایــران باید جزو ده کشــور برتر در هوش 
مصنوعی باشد، گفت: از آنجا که شعار دولت سیزدهم 
نیز مبتنی بر دولت هوشمند بوده برای توسعه پایدار در 
مناطق آزاد با رویکرد هوشمندسازی کار علمی انجام 
می شود.قدمیاری خاطرنشان کرد: بر اساس مدل های 
بومی و با استفاده از الگوهای بین المللی و ظرفیت های 

داخلی نقشــه راهی طراحی شــد که پس از این تمام 
طرح ها مبتنی و در چارچــوب آن و طرح جامع پیش 
می رود و بر اســاس تدبیر مدیرعامل ســازمان منطقه 
آزاد کیش مقرر شد طرح هایی که در جزیره کیش اجرا 

می شود دارای پیوست هوشمندسازی باشند.
وی با بیان این کــه دوره اول این طــرح چرخه زمانی 
اجرایی پنج ســاله اســت، تصریح کرد: این مدل برای 
نخســتین بار و در ۶ محــور محیط زیســت، اقتصاد، 
حکمرانی، زندگی، جابه جایی و شــهروند پذیری و با 
تاکید بر فناوری های همگرا در ۴ عرصه خشکی، دریا، 

هوایی و فضای مجازی طراحی شده است.

سهام

آزاد

خریدار   رییس کل سازمان امور مالیاتی 
کشــور بابیان اینکه مبارزه با فــرار مالیاتی 
از برنامه های اصلی ســازمان اســت، گفت: 
در راســتای اجرای این برنامه، شناســایی 
ذی نفعــان اصلــی شــرکت های صوری 
جهت وصول معوقــات مالیاتی با همکاری 

نهادهای مرتبط در دستور کار قرار دارد.
به گزارش ســازمان مالیاتی ایــران، داود 
منظور در نشســت ارزیابی عملکرد اداره 
کل امور مالیاتی اســتان اصفهــان که با 
حضــور معاونین و مدیــران کل ذی ربط 
ســازمان و همچنین مدیران و روســای 
امور مالیاتی این اســتان برگزار شــد، با 
اشــاره به اینکه در ســند مردمی دولت 
ســیزدهم، موضوع مبارزه با فرار مالیاتی 
و شفاف ســازی اقتصاد مــورد تأکید قرار 
گرفته است، اظهار کرد: در راستای تحقق 
این برنامه، طبیعتاً نظــام مالیاتی باید به 
سمتی برود که عمده درآمدهای مالیاتی 
از محل شناســایی فرارهــای مالیاتی و 
شناســایی مؤدیان جدید تأمین شــده و 
فشار بر مؤدیان منضبط که به تکالیف خود 
عمل کرده و حساب و کتاب شفاف دارند، 

به حداقل برسد.
معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی، افزود: 
فرار مالیاتی عموماً به دو شکل اساسی یعنی 
کتمان درآمد و ثبــت هزینه های غیرواقعی 
صورت می پذیرد و با توجه به گسترده بودن 
فرار مالیاتی در کشــور، ســازمان مالیاتی 

برای برخورد بــا جرائم اقتصادی و فســاد 
اداری و همچنین پیشــگیری از زمینه های 
وقوع این پدیده، عزم جدی و قاطع دارد که 
با همــکاری خوب نهادهــای نظارتی و قوه 

قضائیه در حال سرعت گرفتن است.
وی به ایجاد کارگروه های مشترک با پلیس 
امنیت اقتصادی اشاره کرد و عنوان داشت: 
در حال طراحــی و تدویــن برنامه جامعی 
هستیم که هم بتوان با شرکت های صوری 

که در گذشــته وجود داشته و دارای پرونده 
مالیاتی هســتند، مقابله کرد و هم از ایجاد 
و تشکیل این نوع شــرکت ها تا حد ممکن 
جلوگیری شــود و در این راســتا، نیازمند 
همکاری بیش ازپیش قــوه قضائیه و اداره 
ثبت شــرکت ها و ســایر نهادهای ذی ربط 

هستیم.
رییس کل سازمان امور مالیاتی بر ضرورت 
پرداخــت مالیــات به عنوان یــک تکلیف 

شــهروندی و واجب اجتماعی تأکید کرد و 
گفت: در بحث مبارزه با فرار مالیاتی و فساد 
باید تمرکز بر شرکت ها و اشخاصی باشد که 
تأثیر بســیاری در شــکل گیری این جرائم 
و مفاســد دارنــد و طبیعتــاً باتکیه بر اصل 
اهمیت، باید ســراغ افرادی برویم که اغلب 

فرار مالیاتی را شکل می دهند.
وی در ادامه بــه مســئله کارت خوان های 
مؤسســات قرض الحسنه نیز اشــاره کرد 

و گفت: مطالبه ســازمان امــور مالیاتی در 
خصوص ایــن موضوع، دریافــت اطلاعات 
اشــخاص در اجرای ماده ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات هــای مســتقیم از دســتگاه های 

ذی ربط است.
منظور در ادامه به موضوع استرداد مالیات بر 
ارزش افزوده نیز پرداخت و گفت: با رویکرد 
جدید نظام مالیاتــی و پس از اصلاحاتی که 
در قانــون مالیات بر ارزش افــزوده صورت 
گرفت، اســترداد مالیات بــر ارزش افزوده 
به شــدت ســرعت گرفته و جهش خوبی 

داریم.
رییس ســازمان امور مالیاتی خاطرنشــان 
کرد: از آنجایی که موضوع استرداد، در زمره 
شاخص های عدالت مالیاتی تلقی می شود، 
لذا بایستی به گونه ای عمل کنیم که ضمن 
احقاق حقــوق مؤدیــان در موعــد مقرر 
قانونی، از مستندســازی و ارائه فاکتورهای 

غیرواقعی نیز تا حد امکان، جلوگیری شود.
عباس مزیکی، مدیرکل امور مالیاتی استان 
اصفهان در این نشســت، نیز ضمن تشریح 
اقدامات و ارائه گزارش عملکرد اســتانی، به 
همراه معاونین و روسای امور مالیاتی استان 
به بیان برخی مسائل، مشکلات، دغدغه ها 
و نیازهای اساســی این اداره کل پرداختند 
که مشکلات و ســؤالات مطرح شده، توسط 
رئیــس کل ســازمان، معاونیــن و مدیران 
کل ســتادی ذی ربط پاســخ داده شــد و 

راهکارهای لازم ارائه شده است.

سهامداران چگونه می توانند در قبال توثیق سهام، وام دریافت کنند؟

کیش به عنوان پایلوت هوشمندسازی دارای نقشه راه شد

معاون وزیر راه و شهرسازی:

ودی دفاتر اسناد هم کد رهگیری صادر می کنند به ز
خریدار  معــاون وزیر راه و شهرســازی 
اظهار داشــت: صدور کــد رهیگیری طبق 
قانون کاملا رایگان اســت و در حال انتقال 
سامانه مرتبط با صدور کد رهگیری از وزارت 
صمت و اصناف به وزارت راه و شهرســازی 
هســتیم و در حال حاضر اقدامــات انتقال 
زیرساخت های فنی این سامانه از اصناف به 
وزارتخانه در حال انجام اســت که به زودی 
مراحل انتقال به پایان می رسد و دیگر هیچ 
بهایی بــرای صدور کد رهگیــری پرداخت 

نخواهد شد.
حدود دو ماه از تغییر محاســبه حق الزحمه 
مشــاوران املاک گذشــته اما با مقاومت 
مشــاوران املاک هنوز هم با روش و فرمول 
قبل ازمصوبه هیات وزیــران، حق الزحمه و 
درصد کمیسیون مشاوران املاک محاسبه 
و از طرفین خریدار و فروشنده اخذ می شود.

بسیاری از کارشناسان و مســئولان بر این 
باور هستند که وابســتگی حق کمیسیون 
مشــاوران املاک بــا قیمت مســکن، در 
افزایش قیمت ها در بازار مســکن موثر بوده 
از این رو؛ بر اســاس مصوبه هیــات وزیران 

قرار بر این شــد که حق الزحمــه خدمات 
مشــاوران املاک از طریق سامانه معاملات 
محاسبه و در قراردادها و مبایعه نامه ها چاپ 
 شــود و روش و فرمول محاسبه حق الزحمه 
مشــاوران امــلاک از تعییــن درصــدی 
طرف های معامله، بــه رقم ارزش منطقه ای 
معاملات که کمیســیون تقویم املاک که 
سالانه تعیین می کند، تغییر کرد اما وجود 
این مصوبــه همچنان مشــاوران املاک با 
فرمول قدیمی از طــرف معامله حق الزحمه 
دریافــت می کنند.  محمــود محمودزاده، 
معاون وزیــر راه و شهرســازی درباره این 
مصوبه هیات وزیران اظهار داشت: موضوع 
اصلی در مصوبه هیات وزیران این است که 
حق الزحمه ای که مشاوران املاک دریافت 
می کنند، دیگر ارتباطی با قیمت ملک مورد 

معامله نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه پیش از این مصوبه شرایط 
به گونــه ای بود که ملک هر چــه گران تر به 
فروش می رســید، درصد حق کمیســیون 
بنــگاه دار و مشــاوراملاک افزایــش پیدا 
می کرد، ادامــه داد: به عبــارت دیگر پیش 

از این، درصدی از کل ارزش قرارداد ســهم 
مشــاوران املاک بود اما این روند محاسبه 
تغییر کرده و با مصوبه هیــات وزیران اخیر 
قرار بر این شــد که با تصویب کمیســیون 
نظارت هر اســتان، درصدی نسبت به شرح 
اقداماتی که از سوی مشاوران املاک انجام 
شــده به قیمت معاملاتی هر منطقه اضافه 
شــود و این قیمت معاملاتی هر سال توسط 
سازمان امور مالیاتی تعیین می شود و ثابت 
اســت و البته قیمت هــا در بلوک های هر 

منطقه با منطقه دیگری متفاوت است.  

معاون مســکن و امور مســکن وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکه درصــدی از این 
قیمت را کمیسیون نظارت هر استان تعیین 
می کند و آن به عنوان حق الزحمه مشاوران 
املاک محســوب می شــود، گفت: در این 
فرمول جدید، ملک با هــر قیمتی که خرید 
و فروش شــود حق الزحمه مشاوره املاک 
همان عددی اســت که براساس محاسباتی 
که بــا آن قیمت ثابت به دســت مــی آید، 
تعیین می شــود بنابراین هر چــه ملک را 
گران تر به فروش برســانند تاثیری در حق 

کمیسیون املاکی نخواهد داشت.
محمودزاده افزود: پیش از این منافع بنگاه 
با قیمت مسکن به هم وصل بود اما با مصوبه 
جدید این شــرایط تغییر کرده و ملک به هر 
قیمتی که فروش رود، نمی تواند تاثیری در 

درصد کمیسیون مشاوران داشته باشد.  
وی همچنیــن با تاکیــد بر اینکــه انعقاد 
قرارداد در دفاتر رسمی اسناد از نظر قانونی 
هیچ تفاوتی با انعقاد قــرارداد در بنگاه های 
ملاک نــدارد، اظهار داشــت: خریــدار و 
فروشنده یا مستاجر و موجر می توانند برای 

انعقاد قرارداد به دفاتر رسمی اسناد مراجعه 
کنند که از نظر قانونی و حقوقی هیچ فرقی 
با تنظیم قرارداد در مشــاوران املاک ندارد 
و اساســا رجوع به مشــاوران املاک الزامی 
ندارد اما اخذ کــد رهگیری برای هر قرارداد 

الزامی است.
معاون وزیر راه و شهرسازی از امکان صدور 
کد رهگیری از ســوی دفاتر اســناد رسمی 
خبر داد و گفت: صــدور کد رهیگیری طبق 
قانون کاملا رایگان اســت و در حال انتقال 
ســامانه مرتبط  با صدور کــد رهگیری از 
وزارت صمــت و اصنــاف بــه وزارت راه و 
شهرسازی هستیم و در حال حاضر اقدامات 
انتقال زیرســاخت های فنی این سامانه از 
اصناف به وزارتخانه  در حال انجام است که 
به زودی مراحل انتقال به پایان می رســد و 
دیگر هیچ بهایی برای صــدور کد رهگیری 
پرداخت نخواهد شد. علاوه بر این صدور کد 
رهگیری به خدمات دفاتر اسناد رسمی هم 
اضافه می شــود بنابراین به غیر از بنگاه های 
املاک، دفاتر هم می توانند برای قراردادها 

کد رهگیری صادر کنند.

آگهی مفقودی
سند کمپانی وانت سیستم نیسان رنگ آبی _روغنی مدل 
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گردیده است واز درجه اعتبار ساقط می باشد.
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در پی اعلام برطرف شدن مشکل شماره گذاری تیباها
سازمان استاندارد: صدور مجوز فقط برای 

تعهدات قبلی است
در پی اینکه اخیرا، مدیرعامل گروه خودروســازی اعلام کرده است که 
مشکل شماره گذاری محصولات تیبا برطرف شده و این سازمان، مجوز 
شــماره گذاری ها را صادر کرده است، سازمان ملی اســتاندارد ضمن 
تاکید صریح بر اینکــه خط تولید تیبا و تیبا ۲ همچنان متوقف اســت، 
اعلام کرد که صرفا به  جهت انجام تعهدات قبلــی، با رفع عیوب و انجام 
شــروط تعیین شــده برای ثبت نام کنندگان، مجوز موردی با پیوست 
فنی صادر می شــود. اخیرا محمدعلی تیموری در حاشــیه بیســت و 
دومین نمایشگاه خودرو مشهد، ضمن عذرخواهی از تمامی مشتریان 
به ســبب تاخیر در تحویل خودروهای تیبا و تیبا ۲ طی چند ماه اخیر، 
از برطرف شدن مشکل شــماره گذاری این محصولات خبر داد و گفت: 
این خودروها در یکسال گذشته پیش فروش شده است اما از خرداد ماه 
امسال، با نظر سازمان ملی استاندارد تحویل آن ها منوط به صدور مجوز 
شد؛ بر این اساس هفته گذشته این ســازمان مجوزهای شماره گذاری 
را صادر کرده اســت؛ امیدواریم از هفته بعد تحویل این خودروها آغاز 
شود.مدیرعامل گروه خودروسازی ســایپا اعلام کرده است: بر اساس 
گزارش های دریافت شــده و با تلاش های صورت گرفته، سطح کیفی 

محصولات گروه سایپا طی چند ماه اخیر افزایش یافته است.
در پی این خبر، با پیگیری ایسنا، از ســازمان ملی استاندارد ایران، یکی 
از مسئولان این ســازمان در پاســخ تاکید کرد: خط تولید تیبا و تیبا ۲ 
همچنان متوقف است؛ اما صرفا برای انجام تعهدات قبلی، با رفع عیوب و 
انجام شروط تعیین شده برای ثبت نام کنندگان و تا پایان تعهدات قبلی، 

مجوز موردی با پیوست فنی صادر می شود. 

پرست خانوار ۳ دهک  ترکیب بسته اینترنت سر
کم درآمد چگونه است؟

معاون امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات رگولاتوری گفت: بسته 
ســالانه اینترنت ۳ دهک کم درآمد جامعه، ۴۰ گیگابایت است که ۳۰ 
گیگابایت آن برای استفاده از ســایت های منتخب و ۱۰ گیگابایت آن 

برای استفاده از اینترنت بین الملل است.
حدود یک ماه قبل وعده رئیس جمهوری مبنــی بر تخصیص اینترنت 
رایگان به ۳ دهک کم درآمــد جامعه اجرای و تحقق یافــت و هر ۴ ماه 
یکبار، یک بسته شامل ۱۰ گیگابایت اینترنت برای سرپرست خانوار ۳ 
دهک کم درآمد جامعه فعال می شود.پس از ثبت نام بیش از ۹۴۴ هزار 
سرپرست خانوار برای دریافت این بســته که از سوی دولت ارائه شد که 

در فاز نخست اولین بسته اینترنت برای این کاربران فعال شد.

»مجید حقی« معاون امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی )رگولاتــوری( در این خصوص به 
ایرنا گفت: بسته ســالانه اینترنت، ۴۰ گیگابایتی اســت و همان طور 
که در ابتدای تخصیص این بسته ها اعلام شــد، ۳۰ گیگابایت آن برای 
اســتفاده از ســایت های منتخب و ۱۰ گیگابایت آن برای اســتفاده از 

اینترنت بین الملل در نظر گرفته شده است.
وی تاکید کرد: این بســته با هدف حمایت از اقشــار کم برخوردار و در 

قالب مسئولیت اجتماعی اپراتور اجرایی می شود.

در یک ماه اخیر صورت گرفت
کاهش ۴۷ میلیونی تا افزایش ۲۵ میلیون 

و تومانی قیمت خودر
بررســی روند قیمت انواع خودروهای پرتیراژ در طــول حدوداً یک ماه 
اخیر در بازار نشــان می دهد، قیمت اکثریت خودروها بطور متوســط 
چهار تا شــش میلیون تومــان کاهش داشــته  اســت؛ البته کاهش 
یک میلیــون تومانی )دنا معمولــی( و حتی ۴۷ میلیــون تومانی )پژو 
 S۷ ۲۰۷ اتوماتیک( هم دیده می شــود؛ اما در این بین خــودرو هایما
توربوپلاس ۲۵ میلیــون تومان گران تر شــده و تیبا ســایپا هم کمی 

افزایش قیمت داشته است.
 بررســی روند آخرین قیمت محصولات پرتیراژ خودروسازان در بازار 
در اولین روز از هفته جاری )شــنبه ۱۲ شــهریور ماه( و مقایسه آن با 
قیمت های حدوداً یک ماه پیش )۱۸ مرداد ماه( نشــان می دهد که در 
محصولات گروه صنعتی ایران خــودرو، قیمت همه محصولات کاهش 
متوسط چهار تا شش میلیون تومانی داشــته اند اما محصولی همچون 

پژو ۲۰۷ اتوماتیک تا ۴۷ میلیون ارزان شده است.
این در حالیست که قیمت خودرویی همچون رانا تقریبا ثابت مانده اما 

هایما S۷ توربوپلاس ۲۵ میلیون گران شده است.
در این مقایســه قیمتی در بازه تعریف شده که نشــان از کاهش قیمت 
اکثریت خودروهــا دارد، تنها هایما S۷ توروبوپلاس نیســت که گران 
شده، بلکه در محصولات دیگر خودروســازی بزرگ کشور )سایپا( تیبا 
هم کمی گران تر شده  اســت. بصورت دقیق تر می توان گفت تیبا تولید 
سال ۱۴۰۰، دو میلیون تومان و تیبا تولید ســال ۱۴۰۱ چهار میلیون 
تومان افزایش پیدا کرده است.در ســایر محصولات سایپا کاهش دو تا 

۱۰ میلیون تومانی دیده می شود.

 ممنوعیت موقت ثبت تلفن همراه مسافری
 از کشور عراق

 سخنگوی گمرک گفت: بر اساس تصمیم ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، رجیستر تلفن همراه با رویه مســافری، برای مسافران یا زواری که تا 
پایان شهریور وارد کشور می شوند، ممنوع است.»سید روح اله لطیفی« 
اظهار داشت: بر اساس مصوبات ســتاد مبارزه با قاچاق  کالا و ارز ریاست 
جمهوری، مصوبات کارگروه رجیســتری وزارت صمت و مکاتبه رییس 
ستاد اربعین و معاون وزیر کشور به گمرک، تا پایان شهریور سال جاری، 
ثبت گوشی تلفن همراه با رویه مسافری از مبدا عراق ممنوع اعلام شده 
است و  رجیستر تلفن همراه در مبادی ورودی و گمرکی برای مسافرانی 
که از عراق باز می گردند، انجام نخواهد شــد.این مصوبات موقت و صرفا 

در خصوص مبدا عراق اجرایی و فقط تا پایان شهریور اجرا خواهد شد.

تولید

معاون وزیــر صنعت معــدن و تجــارت و مدیرعامل 
ســازمان صنایع کوچک و شــهرکهای صنعتی ایران 
گفــت: دولت به ســاخت و احداث تصفیــه خانه های 
صنعتی فاضلاب نگاه ویژه ای دارد و امســال ۱۵ هزار 

میلیارد ریال به این امر اختصاص یافته است.
به نقل از روابط عمومی شــرکت شــهرکهای صنعتی 
فارس، علی رســولیان در آیین آغــاز عملیات اجرایی 
طرح افزایــش ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب شــهرک 
صنعتی بزرگ شــیراز افزود: ایجــاد تصفیه خانه های 
فاضلاب در شــهرکهای صنعتی در دو بخش توجه به 
رشد صنعتی در کنار حفظ محیط زیست و بازچرخانی 
پساب موجود برای مصارف فضای سبز و برخی صنایع 
با توجه به کمبود آب در کشــور برای ما دارای اهمیت  
است و  بعنوان یک اصل راهبردی مورد توجه قرار دارد.

او ادامــه داد: هم اینک ۲۰۸ تصفیــه خانه فاضلاب در 
شهرکها و نواحی صنعتی کشــور احداث شدند که این 

تصفیه خانه ها در شــبانه روز  ۱۷۰ هزار متر 
مکعب پساب صنعتی را تصفیه می کنند.

وی بیان کــرد: ظرفیت فعلــی بازچرخانی 
پســاب تصفیه خانه فاضلاب شــهرکهای 
صنعتی کشــور و اســتفاده از آن در فضای 
سبز ۳۵ هزار متر مکعب در شبانه است که با 
اجرای پروژه های استحصال، این ظرفیت رو 

به افزایش است.
مدیر عامل ســازمان صنایــع کوچک و شــهرکهای 
صنعتی ایران گفت: در تامین بخشــی از آب مورد نیاز 
مصارف غیر شــرب صنعتی نگاه ما به استفاده از پساب 
تصفیه خانه های فاضلاب شهری است و در این زمینه 
مطالعات جامع توســط به وزارت صمت انجام شده که 
در این مطالعات هم مراکــز صنعتی و هم ظرفیت های 
موجود در تصفیه خانه های فاضلاب شــهری به عنوان 

منبعی پایدار  شناسایی شده است.

رسولیان افزود: پارســال حدود ۵۰ میلیون  
متر مکعب پســاب شــهری  بــرای برخی 
شــهرکهای صنعتی خریداری  شــد که این 
مهم به عنــوان منبعی پایــدار در برنامه این 

سازمان قرار دارد.
توســعه ظرفیت تصفیه خانه های فاضلاب، 

گامی در جهت حفظ محیط زیست است
مدیر عامل شرکت شهرکهای صنعتی فارس هم، حفظ 
محیط زیست را ضامن توسعه پایدار صنعت دانست و 
گفت: ایجاد و توسعه ظرفیت تصفیه خانه های فاضلاب 

گامی در این جهت است.
ســید مصطفی هاشــمی افزود: تکمیل کامل تصفیه 
خانه فاضلاب شــهرک صنعتی بزرگ شیراز و احداث 
مدول ســوم آن افزون بر یک هزار میلیارد ریال اعتبار 

نیاز دارد.
وی، در خصــوص طرح افزایش ظرفیــت تصفیه خانه 

فاضلاب شهرک صنعتی بزرگ شــیراز هم بیان کرد: 
برای اجرای این طرح در فــاز اول افزون و ۱۹۰ میلیارد 
ریال از اعتبارات مصوب ســفر رئیس جمهور به فارس 

)مهرماه ۱۴۰۰( هزینه خواهد شد.
او ادامه داد: با بهــره برداری از این طــرح طی ۱۸ ماه 
آینــده، ظرفیت تصفیه پســاب فاضلاب در شــهرک 
صنعتی بزرگ شــیراز که هم اکنون روزانه چهار هزار 
متر مکعب اســت به ۶ هزار متر مکعب افزایش خواهد 

یافت.
مدیر عامل شرکت شــهرکهای صنعتی فارس افزود: 
شــهرک صنعتی بزرگ شــیراز بزرگترین شــهرک 
صنعتی جنوب کشــور و مهمترین قطــب اقتصادی 
اســتان فارس اســت و هم اینــک پنج هــزار و ۲۰۰ 
قراردادصنعتی، صنفــی و کارگاهی در این شــهرک 
صنعتی منعقد و افزون بر ۲۰ هــزار واحد بهره بردار در 

آن به فعالیت می پردازد.

 ایران در ۷ ماهه نخســت ســال جاری میلادی ۸۲۵ 
میلیون دلار برنج از هند وارد کرد که این رقم نسبت به 

۱۲ ماهه سال قبل ۲۸ درصد رشد داشته است.
وزارت بازرگانی و صنعت هند کل مبادلات تجاری این 
کشور با ایران در ۷ماهه نخست سال جاری میلادی را 

یک میلیارد و ۶۰۴ میلیون دلار اعلام کرد.

مبادلات تجاری ایران و هند در این دوره با رشــد ۴۹ 
درصدی نسبت به مدت مشابه ســال قبل مواجه شده 
است. کل مبادلات تجاری دو کشور در ۷ماهه نخست 
سال ۲۰۲۱ بالغ بر یک میلیارد و ۷۴ میلیون دلار اعلام 

شده بود.
صــادرات هند به ایــران در ماه های ژانویــه تا جولای 

امســال رشــد ۵۴ درصدی را تجربه کــرده و به یک 
میلیــارد و ۲۴۳ میلیون دلار رســیده اســت. هند در 
۷ماهه نخست سال میلادی گذشته ۸۰۷ میلیون دلار 
کالا به ایران صادر کرده بود.واردات هند از ایران نیز در 
۷ماهه نخســت امسال رشــد ۳۵ درصدی داشته و به 
۳۶۱ میلیون دلار رسیده اســت. هند در مدت مشابه 

ســال قبل ۲۶۷ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده 
بود.کل صادرات برنج هند به ایران در ۷ماهه نخســت 
ســال جاری میلادی ۸۲۵ میلیون دلار بوده است که 
این رقم نسبت به ۱۲ماهه ســال قبل ۲۸ درصد رشد 
داشته است. هند در ۱۲ماهه ســال قبل ۶۴۱ میلیون 

دلار برنج به ایران صادر کرده بود.

صمت

برنج

خریدار  نایــب رییس کمیســیون پول 
و ســرمایه اتــاق بازرگانی تهــران گفت: 
امیدواریم که بــا ورود خودروهای خارجی، 
از ســویی دخالت ها از بین رفته و از سویی 
دانش و فناوری روز را به کشــور بیاوریم. از 
همین روی، نباید فقــط واردکننده صرف 

باشیم و رقابت نیز شکل گیرد.
عبــاس آرگــون در مــورد واردات خودرو 
گفت: ما اگر خواستار امکان واردات خودرو 
هستیم، باید در ابتدا ریشــه یابی کنیم که 
چرا در این چند سال واردات خودرو صورت 
نگرفته است. بخشــی اصلی آن به تحریم ها 
باز می گردد زیــرا خودرو ارزبــری زیادی 
دارد و ارزی بــرای واردات خودرو تحصیص 
داده نشد. حال با گذشــت یک سال از فشار 
حداکثری تحریم ها و امیــدواری به نتیجه 
برجام، فکر می کنم امکان واردات خودرو از 

منظر ارزی فراهم شده باشد.
وی ادامه داد: با شکل گیری واردات، امکان 
رقابت فراهم می شــود و خودروساز داخلی 
نیز دیگــر نمی تواند هر خودرویــی را با هر 
کیفیتی تولید کند و باید بــه دنبال ارتقای 
کیفیت، کنترل قیمت تمام شــده و کاهش 
هزینه های خود باشــد. دانش و فناوری نیز 
می تواند وارد کشــور شــود و می توانیم از 
دانش و فناوری روز دنیا اســتفاده کنیم که 
می تواند از اروپا یا کشورهای آسیایی باشد. 
امیدواریم که بــا ورود خودروهای خارجی، 
از ســویی دخالت ها از بین رفته و از سویی 
دانش و فناوری روز را به کشــور بیاوریم. از 
همین روی، نباید فقــط واردکننده صرف 

باشیم و رقابت نیز شکل گیرد.
وی با اشاره به ســقف ۱۰ و ۲۰ هزار یورویی 
خودروهای وارداتی اظهار داشــت: من فکر 
می کنم خودروهای متوســط، اقتصادی و 

کاری بیشتر وارد شوند و خودروهای لوکس 
امکان واردات را ندارند زیرا ســقف گذاشته 

شده مطابق با آن نیستند.
آرگون با انتقاد از قیمت گذاری دســتوری، 
بیان کــرد: بحث عدم مداخله بســیار مهم 
است. ما می گوییم کیفیت خودروهایمان به 
حد لازم نبوده و رضایتمنــدی از آن وجود 
ندارد اما به دلیل دخالــت دولت در قیمت 
گذاری عملا شاهد زیان خودروسازهایمان 
نظیر ایران خودرو و ســایپا هستیم. این دو 
کارخانه زیــر قیمت تمام شــده خود اقدام 
به فروش می  کننــد؛ البته کــه باید گفت 
هزینه هــای آن ها در بخش هــای مختلف 
بالا اســت و این قیمت گذاری مزید بر علت 
می شــود. نقش نظارتی دولــت، هدایت، 

راهبری و کمترین دخالت در اجرا و قیمت 
گذاری از ســوی آن و خصوصی سازی لازم 
اســت زیرا بازار، خود تعییــن کننده بوده؛ 

البته نباید بازار را رها کرد.
عضو اتاق بازرگانی تهران با انتقاد از سیستم 
قرعه کشــی خودرو، افزود: به عنوان مثال، 
برای ثبت نام خــودرو میلیونــی ثبت نام 
می شــود که بنوعی بخت آزمایی است؛ در 
این قرعه کشــی عده ای برنده شده و با رقم 
بالاتر اقدام به فروش امتیاز خود می کنند و 
چون قیمت کارخانه و بازار یکسان نیست، 
عملا تقاضای بســیاری بــرای این موضوع 
وجود دارد. در ۴-۵ ســال گذشــته، برای 
خرید خودرو به مــردم وام می دادیم اما در 
حال حاضر برای فروش خــودرو، با ثبت نام 

میلیونی مواجه می شویم که ناشی از بالاتر 
بودن قیمت بازار نســبت به قیمت کارخانه 
است و از آن جایی که دولت اجازه نمی دهد 
افزایش قیمت مطابق بــا واقعیت های بازار 
رخ دهد، صــف بخت آزمایی بــرای خرید 
خودرو ایجاد می شــود که لازم اســت این 

مسئله از بین برود.
وی در ارتبــاط بــا زیان هــای انباشــته 
خودروســازان گفــت: در ایــن حالــت، 
خودروســاز نیز برای کاهش زیان خود، تا 
جای ممکــن از کیفیت محصــول تولیدی 
خود کاســته که این موضوع به ضرر مصرف 
کننده اســت. در این جا، هم حقوق مصرف 
کننده و هــم حقوق تولیدکننــده، نادیده 
گرفته می شود.وی در خصوص توان رقابت 

خودروهای تولید داخل، بیان داشــت: در 
شــرایط کنونی، توان رقابت از ســوی این 
خودروها، وجــود ندارد اما ایــن ظرفیت و 
امکان وجود دارد؛ بــا این حال با ضرر و زیان 
کنونی خودروســاز و عرضه زیر قیمت تمام 
شده، مسلم است که بدنبال ارتقای کیفیت 
نباشند. اگر به خودروساز اجازه داده شود که 
با آمدن خودروی وارداتی، محصول خود را 
با حاشیه سود مناســب عرضه کند، او نیز از 
آن جایی که به دنبال ارتقای کیفیت است، 
رقابت کرده و بهای تمام شده خود را کنترل 
می کند. اکنون خودروســاز، مصرف کننده 
و ســهام داران خودروسازی ها در حال ضرر 
هســتند. اقتصاد توانایی پایین نگه داشتن 
قیمت ها با دســتور را ندارد؛ شــاید در یک 
مقطع کوتاه امــکان چنیــن کاری وجود 
داشته باشــد اما در میان مدت شرایط بازار 
خود را به بنگاه ها و اقتصاد تحمیل می کند. 
به عنوان مثــال با زیــان انباشــته، ایران 
خودرو و ســایپا تا یک جایــی می توانند به 
کار خود ادامه دهند که از جیب ســهام دار 
باشــد. بنابراین باید اجازه داد واقعیت های 
اقتصــادی در تمام بخش ها خود را نشــان 

دهد.
وی در پایــان در ارتبــاط بــا پیــش بینی 
قیمت های بازار با حضور کالاهای وارداتی، 
اذعان کــرد: متغیرهای متعــددی در این 
حوزه نظیــر تــورم، تحریم هــا، توافقات 
برجامی، قیمت نفت و ارزآوری کشور وجود 
دارد که سبب می شــود پیش بینی دشوار 
شود و باید دید وضعیت به چه صورت پیش 
می رود. تصور می کنم قیمت هــا در بازار با 
افت اندکی مواجه خواهند شــد زیرا در هر 
کجا عرضه بیشــتر باشــد، طبیعتا قیمت 

کاهش پیدا می کند.

خریدار  ۴ ســال از ممنوعیــت واردات 
خودرو می گذرد و از ۱۲ هزار خودرویی که 
به دلایل قانونی اجازه ترخیص نداشــتند، 
۲ هزار خودرو همچنان در بنــادر مانده اند 
که ترخیص آنها نیاز به تدبیــر دولت و قوه 

قضاییه دارد.
 در سال ۹۷ به دنبال خروج آمریکا از برجام 
و تشــدید تحریم هــا، شــورای هماهنگی 
اقتصــادی ســران ســه قــوه بــه منظور 
صرفه جویی در منابع ارزی، واردات برخی از 

کالاها از جمله خودرو را ممنوع اعلام کرد.
در آن سال حدود ۱۲ هزار دستگاه خودروی 
وارداتی بــه دلیل ممنوعیت اعمال شــده، 
امکان ترخیص نیافتنــد و در اماکن بندری 
و گمرکی دپو شدند. با توجه به حجم بالای 
خودروها دولت قبل تصمیــم گرفت اجازه 
انجام تشریفات از جمله تاییدیه استاندارد 
و اظهار به گمرک و پرداخت حقوق ورودی 
را برای خودروهای دارای ثبت سفارش و در 
نهایت ترخیص را صادر کنــد که در همین 
رابطه نیز حدود ۱۰ هزار دســتگاه خودرو 
ترخیص شــدند اما همچنان حدود ۲ هزار 
دســتگاه خودروی دیگر در اماکن بندری و 

گمرکی دپو شــده اند.بر این اساس، با توجه 
به اینکه اخیراً دولت لغو ممنوعیت واردات 
را تصویب کرده و مقرر شده تا سقف ۲۰ هزار 
یورو خودروی خارجی وارد کشــور شــود، 
لازم است که وضعیت خودروهای دپو شده 

نیز تعیین تکلیف شود.

شرایط ترخیص خودروهای دپو شده 
در اماکن بندری

در این راســتا، روح الله لطیفی ســخنگوی 
گمرک ایران در گفــت و گو با خبرنگار مهر، 
اظهار کرد: از حدود ۲ هزار و ۲۰۰ خودرویی 
که در اماکن بنــدری و گمرکی مانده اند که 
سه دسته هستند؛ دســته اول حدود ۹۰۰ 
دستگاه فاقد ثبت ســفارش هستند؛ دسته 
دوم حدود هــزار خودرو هســتند که ثبت 
سفارش داشتند اما پرونده قضائی دارند که 
این شاکی یا از طرف حاکمیت یا به صورت 
خصوصی بوده اســت، بنابراین دسته دوم 
خودروهای دارای پرونده قضائی هســتند. 
دسته سوم نیز شــامل حدود ۲۰۰ دستگاه 
خودرو هستند که ۱۴۰ دستگاه آن مربوط 
به منطقه آزاد اروند می شــود کــه یا بالای 

۲۵۰۰ سی سی است و یا ساخت آمریکا و یا 
به سفارش آمریکا هســتند، در همین گروه 
چند خودرو هم مربوط به قبل از ســال ۹۳ 

می شوند که همین ویژگی ها را دارند.
وی افــزود: اگــر سیاســت گــذاران ثبت 
ســفارش را بــرای ۹۰۰ خودرویی که ثبت 
سفارش ندارند اما قبل از بحران ارزی سال 
۹۷ ارزشــان تأمین شــده بود مجاز کنند، 
می توانند وارد چرخه تشــریفات ترخیص 
شوند، باید اشاره شــود که اگر کالایی ثبت 
ســفارش، منشــأ ارز و قبض انبــار معتبر 
نداشــته باشــد در گمرک نمی تواند اظهار 
شــود، اما این خودروها عمومــاً قبض انبار 
و منشــأ ارزشــان تأیید شــده و فقط ثبت 

سفارش ندارند.
لطیفی ادامه داد: وضعیــت هزار خودرویی 
که پرونده قضائی دارنــد را باید از طریق قوه 
قضائیه پیگیــری کرد. اگــر صاحبین کالا 
رأی برائت بگیرند می تواننــد خودروهای 
خود را ترخیص کننــد. تاکنون حدود ده ها 
دستگاه از این خودروها رأی برائت گرفته اند 
و ترخیص شــدند و روند ترخیص این نوع 
خودروها در هر ماه با اخذ رأی قطعی برائت 

ادامــه دارد اگر چــه در هر ماه ایــن میزان 
انگشت شمار باشد.

وی افــزود: همچنین طبق قوانین کشــور 
ورود خودروهایــی که بالای ۲۵۰۰ ســی 
ســی و یا امریکایی و یا به ســفارش آمریکا 
هستند ممنوع اســت اما باز هم بستگی به 
نظر سیاست گذار تجارت خارجی و واردات 
دارد و اگر اجازه ترخیــص بدهند، گمرک 
به عنــوان مجری قوانیــن و مصوبات آماده 

ترخیص است.ســخنگوی گمــرک ایران 
در مورد اینکه آیا خودروهای دپو شــده به 
سازمان اموال تملیکی ســپرده می شوند یا 
خیر، تصریح کرد: خودروهایی که مشــکل 
قضائی دارند اگر در دســته بندی کالاهای 
قاچاق قرار بگیرنــد و قاچاق بودن آنها ثابت 
شود، به سازمان اموال تملیکی سپرده شده 
و تصمیمات در حیطه قانونی آن ســازمان 

انجام خواهد شد.

۱۵ هزار میلیارد ریال به ساخت تصفیه خانه های صنعتی اختصاص یافت

ایران ۸۲۵ میلیون دلار برنج از هند در ۷ ماه وارد کرد



مدیر عامل توانیر خبر داد
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مکانیسم افزایش انتظارات تورمی فعال شد
  امسال برنامه ای برای افزایش قیمت

 بنزین نداریم!
مریم فکری کارشناســان و تحلیلگران اقتصادی اعتقــاد دارند که 
تغییرات قیمتی بنزین در سال آینده بســیار محتمل است و همین امر 

می تواند زمینه را برای بالاتر بردن انتظارات تورمی مهیا کند.
 با وجود تکدیب دولتی ها از تصمیم دولت برای افزایش قیمت بنزین در 
سال جاری، اما هفته گذشته تغییر سهمیه بنزین آزاد، بر آتش شایعات 
قیمتی بنزین دمید. با این تصمیم، سهمیه بنزین ۳ هزار تومانی از ۲۵۰ 
لیتر در کارت های ســوخت به ۱۵۰ لیتر کاهش یافت. معاون وزیر نفت 
در این خصوص اعلام کرد: این اقدام با هدف پیشگیری از قاچاق بنزین و 

مهاجرت کارت های سوخت به شهرهای مرزی صورت می  گیرد.
بر اساس اظهارات جلیل ســالاری، این طرح در ماه جاری اجرایی شده 
است و اکنون کارت های سوخت یک ســهمیه ۶۰ لیتری و یک سهمیه 

۱۵۰ لیتری دارند.
وی با بیان این که در کارت ســوخت شــخصی هر فرد یک سهمیه نرخ 
اول ۱۵۰۰ تومــان و یک نرخ ۳۰۰۰ تومان که ۲۵۰ لیتر اســت، وجود 
دارد گفت: با بررسی که انجام شد، خودروهای داخلی در ۱۰۰ کیلومتر 
به طور میانگین بیشــتر از ۱۰ لیتر مصرف نمی کنند، بنابراین طبیعتا 
زمانی که در یک کارت شــخصی حدود ۳۱۰ لیتــر بنزین داریم، عدد 

بزرگی است.
معاون وزیر نفت متذکر شــد: هیچ خودرویی نیست که بیش از ۱۰۰۰ 
کیلومتر در ماه تردد داشــته باشــد، ضمن این که کارت جایگاه ها نیز 
وجود دارد.طبق آخریــن اعلام صورت گرفته، میــزان مصرف و تولید 
بنزین کشور سربه سر شــده و حتی در برخی روزهای تابستان مصرف 
از تولید پیشــی گرفته است. گزارش ها نشــان می دهد مصرف کنونی 
بنزین در برخــی روزها بــه ۱۰۰ و حتــی ۱۰۵میلیون لیتــر در روز 
رســیده و بین ۹۵ تا ۱۰۵میلیون لیتر در نوســان بــوده؛ این در حالی 
اســت که اکنون ظرفیت اســمی تولید بنزین ۱۱۲میلیون لیتر در روز 
و ظرفیت عملیاتی آن با توجه به بحث تعمیر و نگهداری پالایشــگاه ها 

۹۸.۵میلیون لیتر در روز اعلام شده است.

افزایش قیمت بنزین به سال آینده موکول شد؟
کاهش سهمیه بنزین آزاد در کارت های سوخت در حالی است که پیش 
از این محمدهادی ســبحانیان، معاون وزیر اقتصاد اعلام کرده بود که 
هر گونه طرح اصلاح قیمتی در قالب قانون بودجه ســال آینده تعیین 

تکلیف خواهد شد.
به گفته او، با توجه به دستور رییس جمهور مبنی بر عدم افزایش قیمت 
بنزین امســال، سیاســت دولت اســتفاده از ابزارهای مهمی همچون 
گازســوز کردن خودروها جهت کنترل مصرف و عدم نیــاز به واردات 

بوده است.

سبحانیان متذکر شــده بود: در مجموع برنامه ای برای افزایش قیمت 
بنزین برای امســال وجود ندارد و هرگونه طرح اصلاح قیمتی در قالب 

قانون بودجه سال آینده تعیین تکلیف خواهد شد.
پس از آن نیز ســید احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد ششم شهریورماه 
درباره سیاســت دولت درباره افزایش قیمت بنزین اعلام کرد: مصرف 
روزانه بنزین در ماه های گذشــته به ۱۰۰ میلیون لیتر هم رســید که 
رشد قابل توجهی را نشان می دهد و اگر این روند ادامه یابد، به صراحت 
می گویم که واقعا کشور ممکن اســت نیازمند واردات بنزین شود، مگر 

اینکه آن سقف هایی که رد کردیم را کنترل کنیم.
او تاکید کرد: وزارت نفت تــلاش می کند با برخــی تدابیر غیرقیمتی 
مدیریت مصرف بنزین را داشــته باشــد، اما همانطور کــه بارها گفته 
شده، واقعا امســال هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداریم. اما 
همزمان باید از متغیرهای مختلفــی که در نهایت کنترل مصرف بهینه 

بنزین را به همراه دارد، استفاده کنیم.
وی دربــاره احتمــال افزایــش قیمــت بنزین در ســال آینــده نیز 
عنوان کرد: در مورد ســال آینده هم تا بودجه ۱۴۰۲ تدوین نشــود و 
پیشــنهادات وزارت نفت نیاید و در مجلس بررســی نشود، نمی شود 
هیچ صحبتی کرد و امروز که با شــما صحبت می کنــم، برنامه ای برای 
ســال ۱۴۰۲ در حوزه بنزین آماده نیســت.البته چهارم شــهریورماه 
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت در نشســت فعالان فرهنگی و 
اجتماعی لرستان، با اشــاره به شــایعه افزایش قیمت بنزین گفت: در 
همه جلساتی که به عنوان سخنگوی دولت حضور دارم، سوال می کنند 
که آیا قیمت بنزین افزایش پیدا می کنــد؟ ما هم جواب می دهیم هیچ 
برنامه ای برای افزایــش قیمت نداریم.وی تاکید کــرد: هیچ برنامه ای 
برای افزایش قیمت بنزین نداشــته، نداریم و نخواهیم داشــت و به هر 

زبانی که می خواهید بنویسید که قیمت بنزین افزایش پیدا نمی کند.

زمینه برای بالا رفتن انتظارات تورمی مهیا شد
در این فضا، کارشناســان و تحلیلگران حوزه انرژی اعتقــاد دارند که 
تغییرات قیمتی بنزین در سال آینده بســیار محتمل است و همین امر 

می تواند زمینه را برای بالاتر بردن انتظارات تورمی مهیا کند.
به بــاور آنها، به زودی دوگانــه  واردات و افزیش قیمت یــا تولید بنزین 
پتروشــیمی نیز به میدان خواهند آمد؛ اما در نهایت کارشناسان بر این 
عقیده اند کــه تغییرات قیمتی راهکار دولت برای حل مشــکل خواهد 

بود.
سیامک قاسمی، کارشناس اقتصادی در همین خصوص در یادداشتی 
نوشــت: مســیر افزایش قیمت بنزین، از ســه نرخی کردن آن شروع 

می شود و کم کم نرخ های پایین حذف و نرخ های بالا پررنگ می شود.
به اعتقاد او، همین بازی از الان شــروع شده اســت، اما حذف نرخ های 

پایین به دلیل نگرانی از تاثیرات اجتماعی به سال بعد موکول می شود.
علی شــریعتی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانــی ایران نیز گفت: 
در جراحان اقتصادی ما در رفتار با مریض یک رفتــار دوگانه ای دارند. 
از یک طرف، حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی صورت گرفت که اقدام درســتی 
بود که یک باره و البتــه از روی ناچاری و شــرایط درآمدی کشــور با 
اطلاع رسانی های ضعیف ارز ترجیحی را حذف کردند و همین موضوع 

تورم را بالا برد.
وی افزود: نکته دیگر، قیمت بنزین مطرح اســت کــه همه می دانیم با 
توجه به شــرایطی که در رابطه با قاچاق ســوخت مطرح است، قیمت 
بنزین شــرایط خاصی را دارد. با این وجــود، بنزین بــه دلیل این که 
متاسفانه نهاده امنیتی - سیاسی شده اســت، می بینیم کوچک ترین 
اظهارنظری راجع به قیمت بنزین با واکنش بســیار شدید مردم مواجه 
می شود و ترســی از این موضوع وجود دارد.عضو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن ایران تصریح کــرد: تورم انتظاری که وجود 
دارد، شــرایط خوبی نیســت. پیش خبرهایی هم داده می شود، مثل 
تغییر سهمیه سوخت آزاد، مردم را بســیار حساس کرده است، چراکه 

فشار اقتصادی سنگینی روی مردم وجود دارد.

و نیر

 عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی با اشاره 
به قطعی های مکــرر برق و نارضایتی مــردم و صنایع 
تولیدی از عملکــرد وزارت نیــرو در دولت قبل گفت: 
گزارش وزارت نیرو به هیات وزیران دولت سیزدهم از 
شکستن رکورد تاریخی ساخت نیروگاه در سال جاری 

خبر می دهد.
حجت الاســلام علیرضا ســلیمی با بیان اینکه دولت 
سیزدهم در یک سال گذشــته کارهای بسیار بزرگی 
انجام داده اســت، اظهار داشــت: در دولت گذشــته 

روزانه بیــن ۳ تــا ۶ ســاعت قطعی،برق را 
تجربه کردیم اما در تابســتان امسال با وجود 
افزایش مصرف برق با مدیریت صحیح دولت 

سیزدهم با قطعی برق مواجه نبودیم.
عضو هیات رییســه مجلس اظهار داشــت: 
قطعی های مکــرر برق و نارضایتــی مردم و 
صنایع تولیدی بــا وجود ۱۵ هــزار مگاوات 

قطعی های مکــرر بــرق و نارضایتی مــردم و صنایع 
تولیدی با وجــود ۱۵ هزار مــگاوات ناتــرازی تولید و 

مصرف برق، تابســتان داغی را برای صنعت 
برق در سال ۱۴۰۰ رقم زد و در صورت ادامه 
شرایط، امســال نیز افزایش ناترازی به بیش 
از ۱۹ هــزار مــگاوات و بروز خاموشــی های 
گســترده تر در بخش های خانگی و تجاری 
پیش بینی می شــد، اما چگونه ورق برگشت 
و رکورد تامین ۶۹۴۵۷ مــگاوات برق بدون 
خاموشی ثبت شد و تابســتانی پر برکت با ۲۵۰ میلیارد 
تومــان پــاداش صرفه جویــی بــرای مــردم و رونق 

بخش های تولیــدی و صنایع رقــم خورد؟عضو هیات 
رییسه مجلس تاکید کرد: گزارش وزارت نیرو به هیات 
وزیران از شکســتن رکورد تاریخی ساخت نیروگاه در 
سال جاری خبر می دهد و در حالی که صنعت برق طی 
۲۰ ســال اخیر رکورد افزایش ظرفیت به میزان ۴۹۳۵ 
مگاوات در ســال ۸۹ را در کارنامه داشــت، امسال این 
رکورد ۲۰ ســاله با ۶ هزار مگاوات توســعه نیروگاهی 
شکسته شد و این موفقیت در حالی بود که سال گذشته 
حدود هزار و۵۲۰ مگاوات ظرفیت جدید وارد مدار شد.

وگاه نیر

خریدار  مدیر عامــل توانیر گفت: بیش از 
دو سوم از میزان حجم مبادلات برق امسال 
مربوط به صــادرات و یک ســوم به واردات 
مربوط بوده و تا سقف ۱۵۰۰ مگاوات امکان 
صادرات داریم. آرش کردی ر نشست خبری 
درباره میزان واردات و صادرات برق صورت 
گرفته در ســال جاری گفت: سال گذشته 
میزان واردات یک دوم صادرات بوده اســت 
چرا کــه بایــد محدودیت مصــرف اعمال 

می شد اما امسال شرایط تغییر کرد.
وی درباره آخرین وضعیت رمزارزها و علت 
کاهش فعالیت آن ها در سال جاری گفت: با 
توجه به این که رمزارزهای غیرمجاز هزینه 
برق را به طور واقعــی پرداخت نمی کنند و 
معاملات آنها با رقم های بین المللی اســت، 
ایــن موضوع ســودآور بــوده و پیش بینی 
نمی شود که فعالیت آنها کاهش یافته باشد.

مدیرعامل توانیر با بیان این که کاهش قیمت 
منجر به کاهش مصرف رمزارزها نشده است 
و این مســاله هیچ منطق اقتصــادی ندارد، 
ادامه داد: در حوزه رمزارزهــا اعتقاد ما این 
اســت که اکنون یک پراکندگی گســترده 
در این بخــش صــورت گرفته و بــه جای 
مجتمع های غیرقانونی در ســطح کشــور 
پخش شــده اند.کردی اضافه کــرد: در این 
شرایط لازم اســت که فرآیند کشف و ضبط 
رمزارزهــای غیرمجاز به صــورت جدی تر 
دنبال شود و آن طور که پیش بینی می شود 
و کارشناســان اعلام کردند میزان مصرف 
غیرمجاز آنها ۱۲۰۰ تــا ۱۴۰۰ مگاوات در 

سال جاری پیش بینی شده است.
مدیرعامــل توانیــر بــا بیــان این کــه 
هوشمندســازی می توانــد ابــزاری برای 
کشــف رمزارزهای غیرمجاز باشــد، اظهار 
کرد: یــک کنسرســیوم در رفســنجان با 
ظرفیت ۱۶۰ مگاوات به صــورت مجاز در 
حال فعالیت اســت که ایــن فعالیت هیچ 
فشاری را به شــبکه وارد نمی کند چراکه در 
پیک مصرف فعالیت آن ها قطع می شــود و 
در فصل زمســتان نیز اگر با کمبود سوخت 
مواجه باشیم، مصرف این بخش را مدیریت 
می کنیم.مدیرعامل شــرکت توانیر با بیان 
این که ۱۰۰ درصد مناطق شــهری و ۹۹.۷ 
درصــد مناطــق روســتایی از نعمت برق 
برخوردارند، گفت: این در حالی اســت که 
در دنیا به طور متوســط ۸۵ درصد جمعیت 
روســتایی و ۹۷.۲ درصد در مناطق شهری 
از نعمــت بــرق برخوردارند.وی بــا بیان 
این که کل تولیدکنندگان و فروشــندگان 
برق ۳۹ تا ۴۰ هزار میلیــارد تومان مطالبه 
از صنعت برق دارند، اظهــار کرد: علت این 

مســاله ناترازی ناشــی از فروش تکلیفی و 
قیمت گذاری تکلیفی برق است.

کردی با بیان این که به تدریج باید به سمت 
قیمت تمام شــده با رعایت اصول و ضوابط 
که به اقشار نیازمند فشــار وارد نشود پیش 
برویم، گفت: ظرفیت هــای متنوعی در این 
حوزه وجود دارد، طبــق قانون مابه التفاوت 
قیمت تمام شــده و تکلیفی باید از ســوی 
دولت به صنعت برق پرداخت شــود که این 
موضوع اکنــون از طرق مختلــف صورت 
می گیــرد و انصافا دولت در ادوار گذشــته 

همکاری خوبی در این حوزه داشته است.
او با اشــاره به طلب بانک هــا گفت: در حال 
حاضر ۳۶ هــزار میلیــارد تومــان بدهی 
بانک هــا از صنعت برق اســت کــه دولت 
همکاری خوبی در این حوزه داشــته است 
و با روش هــای مختلف در حــال پرداخت 

بدهی ها هستیم.
مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به ناترازی 
موجود در صنعت برق اظهار کرد: این مساله 
یک بیماری مزمن آزاردهنده است اما با این 
حــال در بحث مدیریت مصرف توانســتیم 
اقداماتی را انجــام دهیم کــه از آن طریق 

بتوانیم پیک مصرف را پشت سر بگذاریم.
وی درباره قبوض برق مشترکان پرمصرف 
گفت: نوع قیمت گذاری به شــکلی است که 
کســانی که دو برابر الگو مصرف می کنند. 
اعداد و ارقام به صورت تســاعدی برای آنها 
افزایش می یابد و این مســاله تنها در ایران 
نیســت و در کل دنیــا سیاســت های این 
چنینی اعمال می شود.کردی با بیان این که 

مشترکانی که قبوض بســیار بالا پرداخت 
می کنند، کمتر از دو درصد هستند، گفت: 
عمده مشــترکان صنعت برق الگو را رعایت 
می کنند و برای آنها مشوق هایی نیز در نظر 
گرفته شده است.به گفته وی از ۳۹ میلیون 
و ۵۰۰ هزار قبض صادر شــده، ۱۶ میلیون 
و ۷۰۰ هزار مشــترک مشــمول تخصیص 
شــدند که این میزان معــادل ۴۲.۳ درصد 
مشترکان است. از این طریق ۸۰۰ میلیارد 
تومان پاداش مدیریت مصرف به مشترکان 

صنعت برق داده شده است.
به گفته مدیرعامل شــرکت توانیر، ۱۱۹۳ 
مگاوات مدیریت مصرف توســط مشترکان 
خانگی صورت گرفتــه و مطلقا در این حوزه 

خاموشی یا قطع برق را نداشته ایم.
کردی بــا بیــان این که امســال مهم ترین 
اولویــت در بخش خانگی فرهنگ ســازی 
بود، چراکه تا زمان اجرای کامل هوشــمند 
ســازی نمی توانیم سیاست دیگری را پیش 
بگیریم، گفت: براســاس برنامه ریزی های 
صورت گرفته، مشترکان پرمصرف صنعت 
برق به کنتورهای هوشــمند مجهز خواهد 
شــد و از این طریق می توانیم میزان مصرف 
آنها را دریابیم و اگــر رعایت مصرف صورت 
نگیرد، از راه دور نســبت به قطــع برق این 
مشــترکان اقدام کنیم.به گفته مدیرعامل 
شــرکت توانیر این برنامه در حــال اجرا و 
راه اندازی است و برای سال ۱۴۰۲ برای آن 

برنامه هایی را در دستور کار داریم.
به گفته وی، در بخش تولید یک رکوردزنی 
را شــاهد بودیم، بــه گونه ای که در ســال 

۱۳۸۹ معــادل ۴۸۰۰ مــگاوات رکــورد 
تولید زده شــد اما امســال برنامه داریم که 
تا پایان شــهریورماه ۶۰۰۰ مگاوات را وارد 
مدار کنیم که از ایــن میزان ۵۸۰۰ مگاوات 
قطعا وارد مدار می شوند که به نوبه خود یک 

رکورد به حساب می آید.
وی با بیــان این که ۱۰۱۳ مــگاوات طرح 
ارتقاء نیروگاه هــای موجود را در دســتور 
کار داشــته ایم، ادامه داد: در زمستان سال 
۱۴۰۰ سوخت رســانی بــه نیروگاه هــا به 
گونه ای برنامه  ریزی شــده بود که ظرفیت 
برق آبی ها ذخیره شود. برای امسال در اوج 
مصرف علی رغم این که ورودی ها نسبت به 
ســال گذشــته چهار درصد کاهش داشت 
اما این ذخیره را انجــام دادیم. همچنین در 
حوزه مولدهای اضطــراری و تولید پراکنده 

نیز اقدامات مثبتی انجام شد.
او با بیــان این کــه در مدیریــت تقاضا نیز 
بخش های مختلــف را هدف گذاری کردیم 
و در بخش صنعت با همکاری وزارت صنعت 
از پاییز توانســتیم تامین برق این بخش را 
بدون مشکل داشته باشــیم، ادامه داد: در 
بخش کشاورزی نیز علی رغم این که شاهد 
رشد سه درصدی مصرف انرژی بودیم اما با 
برنامه ریزی هایی که صورت گرفت مشکلی 

برای تامین به وجود نیامد.
وی با بیان این که در بخش عمومی و اداری 
نیز با اقداماتــی که صورت گرفت شــاهد 
کاهش ۳۳ درصدی مصــرف بودیم، اظهار 
کرد: شاخص آمادگی شبکه به گونه ای بود 
که از ابتدای امســال تاکنــون حتی یکبار 

رله های حذف بار از مدار خارج نشدند و این 
نشان دهنده پایداری شبکه برق است.

مدیرعامــل شــرکت توانیــر با اشــاره به 
بیشترین میزان پیک در سال جاری اظهار 
کرد: در ۲۵ مردادمــاه اوج تقاضای بار ۶۹ 
هــزار و ۴۵۸ مگاوات بود کــه ۳.۶۴ درصد 
نسبت به سال گذشته رشــد داشته است. 
در بخش خانگی میــزان مصرف ۴.۵ درصد 
نسبت به سال گذشــته کاهش داشت و این 
درحالی است که هر سال شاهد پنج درصد 
رشــد مصرف هســتیم. این عدد در بخش 
کشاورزی سه درصد، در صنایع بزرگ ۱۴.۵ 
درصد و در صنایع کوچک چهار درصد بوده 
است.کردی با اشاره به سیاست های اعمال 
محدودیت بار در بخش صنعت گفت: سال 
گذشته صنعت آلومینیوم در حوزه مدیریت 
مصرف همــکاری نداشــت اما امســال با 
صحبت هایی که با وزارت صنعت داشــتیم، 
قرار شــد که صنعت آلومینیــوم نیز در این 
بخش مشــارکت داشته باشــد اما ۱۸.۶۲ 
درصد اعمــال محدودیت بــرای آنها کمتر 
بود در هر صورت بخش صنعت با مشکلات 
جدی مواجه نشد تا توانســتیم تامین برق 
پایدار را داشته باشیم.وی با اشاره به احداث 
۱۰ هزارمــگاوات نیروگاه از ســوی صنایع 
گفت: این کار اکنون در حال انجام اســت و 
پیش بینی می شــود تا ســال آینده ۱۵۰۰ 

مگاوات از طریق صنعت وارد مدار شود.
وی با اشاره به لزوم وجود صادرات در کشور 
ادامه داد: مبادلات برق اهمیت زیادی دارد 
و با توجه به این که ایران کشوری انرژی خیز 
اســت می توانیم از منابــع و ظرفیت های 

موجود در این بخش استفاده کنیم.
مدیرعامل شــرکت توانیر با تاکید بر این که 
تنها ســه ماه در ســال دچــار محدودیت 
هســتیم، ادامــه داد: باید سیاســت های 
صادراتی را حفظ کنیم و این به نفع کشــور 
اســت و باید توجه داشــت که ناترازی در 
صنعت برق پایدار نخواهد بــود و از اکنون 
نیز برنامه های تامین برق پایدار برای ســال 

۱۴۰۲ نیز تدوین شده است.
وی با اشــاره به میزان ناترازی صنعت برق 
در ســال جاری اظهار کرد: میزان ناترازی 
نسبت به سال گذشــته که عددی بین ۱۲ 
تا ۱۳ هزار مگاوات بود، حــدود ۳۵ درصد 
کاهش یافتــه و می توان گفت کــه میزان 
ناترازی امســال کمتر از ۱۰ هــزار مگاوات 
اســت. با اقدامــات و برنامه ریزی هایی که 
صورت گرفت از ۳۷۰ هزار کیلومتر شــبکه 
هوایی ۲۱۰ هزار کیلومتــر را به کابل های 

خودنگهدار تبدیل کرده ایم.

وگاه در دولت سیزدهم شکسته شد رکورد تاریخی ساخت نیر

سر به سر شدن تولید و مصرف بنزین ایران در آینده ای نزدیک

وسیه عدم النفع حداقل یک میلیارد دلاری تجارت گاز و فراورده با ر
علی مــرادی  علیرغم گذشــت ۶ ماه از 
جنــگ روســیه و اوکراین و ایجــاد زمینه 
تجارت گاز و فرآورده  های نفتی به خصوص 
بنزین و گازوئیل، در سایه تعلل وزارت نفت 
فرصت بی نظیر یک میلیارد دلاری در حال 
از دســت رفتن اســت.بعد از وقــوع جنگ 
روســیه و اوکراین، اتحادیه اروپــا با اعمال 
تحریم هایی بر صنعت نفت و گاز روســیه، 

وارد جنگ اقتصادی با این کشور شد.
روس ها نیز در واکنش به این اقدام اتحادیه 
اروپا، جریــان صادرات گاز به کشــورهای 
اروپایــی را محــدود کردند تا بــا توجه به 
وابســتگی اتحادیه اروپا، این کشــورها را 
تحت فشــار قرار دهند.از این رو مناقشــه 
روســیه و اروپا یک فرصت بی نظیر را مقابل 
ایران قرار داده است تا با استفاده از ظرفیت 
مازاد گاز و فرآورده های نفتی روســیه، در 
مســیر تبدیل شــدن به هاب توزیع گاز و 

فرآورده های نفتی منطقه قدم بردارد.

ظرفیت تجارت فرآورده های نفتی
 با روسیه

روسیه در ســال ۲۰۲۱ روزانه ۷۵۰،۰۰۰ 
بشــکه گازوئیل بــه اروپا صادر کــرده و به 
عبارت دیگر تامین کننده حدود ۶۰ درصد 
گازوئیل وارداتی اروپا بوده اســت. علاوه بر 

گازوئیل، عمده بنزین صادراتی روســیه به 
کشورهای اروپایی صادر می شود به طوری 
که تا پیش از وقوع جنگ، فرانسه، انگلیس، 
آلمان و لهســتان پنج مقصد برتر صادرات 

بنزین روسیه بوده اند.
یکی از اهداف بســته تحریمــی اروپا علیه 
روسیه، طرح توقف واردات نفت خام روسیه 
در ۶ ماه آینده و قطع ورود محصولات نفتی 
فرآوری شده روسیه به اتحادیه اروپا تا پایان 

سال ۲۰۲۲ است.

سر به سر شدن تولید و مصرف بنزین 
ایران در آینده ای نزدیک

از طرفی در داخل کشــور طبــق آمارهای 
ســال ۱۴۰۰ میانگین مصرف کل گازوئیل 
حدود ۱۰۵.۲ میلیون لیتر در روز بوده است 
و مجمــوع تولید گازوئیل پالایشــگاه های 
داخل کشــور بــه صــورت میانگین ۱۱۲ 
میلیون لیتر در روز بوده است. در این شرایط 
علاوه بر اینکه بازارهــای صادراتی گازوئیل 
ایران تا حد قابل توجهی از دست رفته است 
پیش بینی مصرف گازوئیل نشــان می دهد 
که روند تولیــد و مصرف این فــرآورده در 
ایران به زودی سر به سر خواهد شد. در این 
شرایط یکی از فرصت های مهم همکاری با 
کشور روسیه تجارت فرآورده های نفتی، به 

خصوص گازوئیل است.
با توجه به تاکید مســئولان دو کشور مبنی 
بر گســترش روابــط تجاری بــه خصوص 
در حوزه انــرژی موضوع ســوآپ یا خرید و 
فروش فرآورده های نفتی تا کنون از ســوی 
وزارت نفت مورد توجه قرار نگرفته اســت و 
وزارت نفت با غفلــت از این موضوع فرصت 
ســودآوری بیش از ۵۰۰ میلیــون دلاری 

برای کشور را از دست خواهد داد.

ظرفیت تجارت گاز با روسیه
کشــور روســیه با ۳۷ میلیارد متر مکعب 
ذخایر اثبات شده گاز طبیعی، اولین دارنده 
و صاحب ۲۰ درصد از کل ذخایر گاز جهان 
و همچنین بزرگترین صادرکننده آن است. 

اروپا مقصــد ۷۸% از گاز صادراتی روســیه 
است به طوری که روســیه در سال ۲۰۲۰، 
۱۸۵ میلیــارد متر مکعــب از گاز خود را به 
کشورهای اروپایی صادر کرده است. آلمان، 
ایتالیا، ترکیه، هلند، فرانسه، انگلیس، چین، 
ژاپن و بلاروس بزرگترین واردکنندگان گاز 
روســیه در سال گذشــته بوده اند. بنابراین 
گاز روســیه فقط گرم کننده خانه های اروپا 
نیست؛ بلکه مانند یک سلاح سیاسی نقش 
مهمی در دیپلماسی غرب و روسیه و بحران 

اخیر اوکراین داشته است.
تحلیلگران شرکت مشــاوره انرژی نروژی 
ریســتاد انرژی طی روزهای گذشته فاش 
کردند که روســیه همزمان با کاهش عرضه 
خود به اروپــا، مقادیر زیــادی گاز طبیعی 
را هدر داده اســت. تصاویر ماهــواره ای از 
ایســتگاه فشرده ســازی پورتووایا شعله ی 
عظیمی را نشان می دهد که مقادیر زیادی 
گاز در حال سوختن اســت. این تاسیسات 
نزدیک مرز با فنلاند است و بخشی از شبکه 
ای اســت که خط لوله نورد استریم ۱، گاز را 
به آلمان تغذیه می کند. خبرها حاکی از آن 
اســت که در شــرایط کنونی با توجه به بالا 
گرفتن مناقشــات بین روسیه و کشورهای 
اروپایی تنها ۲۰ درصد از ظرفیت خط لوله 

گازی نورد استریم ۱ فعال است.

در این میان ایران به عنوان یکی از بازارهای 
بالقــوه گاز روســیه می تواند نقــش قابل 
توجهی در حوزه تجارت گاز با این کشــور 
ایفا کند. نقشــی که علاوه بر تحکیم روابط 
بین دو کشور ایران و روسیه، سود اقتصادی 
سالیانه حداقل ۵۰۰ میلیون دلاری را برای 
کشــور در پی خواهد داشــت. زیرساخت 
موجود پیش رِوی این اســتراتژی مســیر 
ترکمنستان- ایران اســت. از ترکمنستان 
به ایران دو خط لوله به مجموع تقریبی ۵۰ 
میلیون مترمکعب در روز وجود دارد که در 
حال حاضر حداکثر ۲۰ درصد از ظرفیت آن 

استفاده می شود.
در روزهای اخیر به نظر می رســد اقدامات 
جدی تری در راستای تقویت مناسبات دو 
جانبه با روســیه انجام شده است. وزیر نفت 
پس از دیدار با نماینده ویژه روسیه گفت: در 
آینده ای بسیار نزدیک قرارداد نهایی خرید 
و سوآپ گاز از روســیه بین شرکت ملی گاز 
ایران و طرف روس در مســکو امضا خواهد 

شد.
گفتنی اســت تاکنــون همکاری های دو 
منحصر به امضای تفاهم نامه ها شــده بود. 
تفاهم نامه هایی که کشــور نمونــه آن را در 
دوره های گذشته نیز تجربه کرده و هیچگاه 

به مرحله انعقاد قرارداد نرسیده است.



معاون قوه قضائیه:

اجازه سوء استفاده از نشان استاندارد به سودجویان داده نشود
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 آغاز به کار خط هوایی کیش ایر در مسیر
 مشهد - کابل

سفارت کشورمان در افغانســتان از آغاز به کار خط هوایی کیش ایر در 
مسیر مشهد- کابل خبر داد.

سفارت جمهوری اسلامی ایران در کابل در توییتی نوشت:  خط هوایی 
کیش ایر در مســیر مشــهد - کابل و بالعکس، از روز گذشته به عنوان 

چهارمین خط هوائی بین ایران و افغانستان شروع به کار کرد.
سفارت کشورمان در ادامه نوشــت: افتتاح این خط تسهیلات بیشتری 
را برای جابجائی مسافرین دو کشور فراهم می آورد. هم اکنون شرکت 

های ماهان،تابان و آریانا نیز بین دو کشور فعال هستند.

مدیرعامل شرکت راه آهن:
قطار تهران- کربلا تا آخر سال فعال است

 مدیرعامل شــرکت راه آهن ضمن اعلام تداوم حرکــت قطار تهران- 
کربلا تا پایان سال، گفت: تا پایان شــهریورماه ۱۱۱ کیلومتر خط ریلی 

در استان های خوزستان، یزد و لرستان افتتاح می شود.
»میعاد صالحی« مدیرعامل راه آهن در یک برنامه تلویزیونی با اشــاره 
به ایــام اربعین، اظهار کرد: در مســیرهای ریلی در اربعین، ســفرها را 
۱۰۰ درصد افزایــش داده ایم. قطار تهران- کربلا را برای کل ســال در 
نظر گرفته ایم که این خط فعلًا ســه ماه به صورت آزمایشی راه اندازی 
شده است.وی درباره تحولات حمل ونقل ریلی در یک سال اخیر گفت: 
حوزه ریلی در طول سال ها مغفول مانده اســت. در حوزه لوکوموتیو ۲ 
هزار میلیارد تومان بدهی به ما رسید و انباشــت ۳ هزار میلیارد تومان 

ناشی از عدم تعمیرات خطوط ریلی داشتیم.
 مدیرعامل راه آهن افزود: در ســال های گذشــته بنــای ریل گذاری 
به گونه ای بوده که در بســیاری از مناطقی که بــار داریم، ریل گذاری 
صورت نگرفتــه و در بخش هایی که ریل گذاری انجام شــد، بار نداریم؛ 
در سطح کلان برای اینکه نقشه راه داشــته باشیم توسعه خطوط ریلی 

راهبردی در بحث مسافری را در دستور کار خود قرار داده ایم.
به گفته صالحی، ۷ هزار میلیارد تومان اعتبار در ســال به بخش حمل 
 و نقل ریلی تخصیص نیافتــه و این بخش را با مشــکلات زیادی روبرو 
کرده اســت.وی معتقد اســت که امســال گام های خوبی در ترانزیت 
ریلی برداشــته شــده و در حوزه صادرات رکورد ثبت ترانزیت به ثبت 
رسیده اســت.معاون وزیر راه اضافه کرد: در حوزه تامین ناوگان، رکورد 
سال های گذشته زده شــد و تولید لوکوموتیو را با سرمایه گذاری بخش 
خصوصی داشــته ایم، به طوری کــه بخش خصوصی ۴ هــزار و ۶۰۰ 

میلیارد تومان در این زمینه سرمایه گذاری کرده است. 

مدیرعامل راه آهن گفــت: ۱۳۶۶ واگن نــو، ۳۳ لوکوموتیو و ۶۴ واگن 
مسافری بازســازی شد و ۴ واگن خود کشــش هم در این بخش تامین 
شده اســت .صالحی با بیان اینکه حوزه ریلی در بخش مسافری در یک 
دهه گذشــته چندان سود نداشــته و دولت در این بخش حمایت لازم 
نکرده است، مطرح کرد: متاسفانه ســازمان برنامه و بودجه کم لطفی 
در تخصیص اعتبار داشته و همین باعث شــده که سن ناوگان ریلی در 

بخش مسافری افزایش یابد.
وی با اشــاره به افزایش بهره وری در ۴ماهه اول امســال ادامه داد: در 
این مدت ۹ میلیون و ۶۰۰ مســافر را جابه جا کرده ایــم که یک رکورد 
در بخش جابه جایی است؛ همچنین نســبت به سال گذشته ۶۰ درصد 
رشــد جابه جایی و ۲۲ درصد کاهش تاخیرها را داشته ایم. در مجموع 
حمل باری و مسافری طی  ۴ماهه ابتدای امسال نسبت به سال گذشته 

۵ درصد رشد کرده است. 
صالحی از افتتاح بزرگ ترین بندر خشــک ریلی در ۷۰۰ هکتار زمین 
خبر داد و گفت: این مرکز دارای ۱۸ خط ریلی است و به عنوان یک مرکز 
لجستیک مهم به شــمار می رود؛ همچنین حوزه بهسازی و بازسازی 
خطوط رشد ۲۰۰ درصدی داشــته و ۳ هزار میلیارد تومان برای اعتبار 
آن نیاز است. از طرفی  ۱۱۱ کیلومتر خطوط ریلی در خوزستان، یزد و 

لرستان آماده بهره برداری است.

وی انتظامی در میدان   شهادت مامور نیر
سپاه تهران

 »اســتواریکم امیر کیوانلو« در جریان درگیری ماموران پلیس با یک 
ســارق، در تهران به شهادت رســید. بامداددیروز یکشــنبه سیزدهم 
شهریورماه حضور یک ســارق جوان در خانه ای در میدان سپاه به مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ از سوی مردم گزارش شد.
با اعلام این خبر، دو مامور پلیس با یک موتورسیکلت راهی محل شدند 
و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند؛ در بررســی های اولیه مشخص شد، 
همدست سارق جوان که در خانه حضور دارد برای زاغ زنی جلوی خانه 

مورد نظر در یک خودرو پراید نشسته است.
ماموران پلیس در گام نخست، همدست ســارق حرفه ای را در خودرو 
پراید دســتگیر کردند؛ در این هنــگام، یکی از مامــوران پلیس برای 
دســتگیری ســارق دیگر که در خانه حضور داشــت، راهی طبقه اول 

ساختمان مورد نظر شد.
مامور پلیس پس از اینکه با احتیاط وارد خانه شــد، در مواجهه با سارق 
جوان با وی درگیر شــد که در پی آن با ضربه چاقو سارق از ناحیه پهلو 

مورد اصابت قرار گرفت.
ســارق جوان پس از ارتکاب جرم، بلافاصله به قصد فرار راهی پشت بام 
ساختمان شد که ماموران کلانتری ۱۰۶ نامجو، موفق به دستگیری او 
شــدند.با حضور امدادگران اورژانس که همزمان با ماموران پلیس در 
محل حادثه حاضر شــده بودند، اقدامات لازم برای انتقال استوار یکم 
امیر کیوانلو به بیمارستان انجام شــد اما اقدامات درمانی بی فایده بود و 

این مامور پلیس به درجه رفیع شهادت نائل شد.
این حادثه بلافاصله به ساســان غلامی؛ بازپرس ویژه قتل شــعبه سوم 
دادسرای امور جرائم جنایی گزارش شد و بدین ترتیب بازپرس کشیک 
قتل به همــراه کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهــی راهی صحنه وقوع 

جنایت شدند.
بر اســاس این گزارش، تحقیقات در رابطه با این پرونده توسط ساسان 
غلامی بازپرس ویژه قتل شعبه سوم دادسرای امور جنایی برای کشف 

جرائم احتمالی سارقان سابقه دار ادامه دارد.
فرمانده انتظامی تهران بزرگ در پیامی با تبریک و تســلیت شــهادت 
استواریکم کیوان پور، بیان داشت: پلیس امروز در خط مقدم برخورد با 
ناهنجاری ها و جرایم مختلف است و اجازه نخواهد داد کسی خدشه ای 

به امنیت و آرامش و آسایش خاطر شهروندان وارد کند.
سردار حسین رحیمی با تاکید بر اینکه شهادت هنر مردان خداست که 
با هنرمندی خود امنیت و آرامش جامعه را تضمیــن می کنند، افزود: 
شــهادت مجاهدی دیگر از تبار حافظان امنیت و آرامش بار دیگر نشان 

داد که تا پای جان از امنیت و آرامش شهروندان دفاع خواهیم کرد.

شهر

 رئیس ســازمان ثبت احوال کشــور درباره کد شناسه 
افراد فاقد شناســنامه گفت: اکنون هشت هزار پرونده 
آماده داریم که به ســرعت برای آنها کد شناسه صادر 

خواهد شد.
 هاشم کارگر در مراســم افتتاح و بهره برداری از درگاه 
خدمات یکپارچه ســازمان ثبت احــوال و رونمایی از 
کارت شناسایی موقت فاقدین شناسنامه که با حضور 
احمد وحیدی وزیر کشــور برگزار شــد، افزود: ایجاد 
زیرســاخت های لازم برای شناســه و صــدور کارت 
برای اتباع خارجی در راســتای شناسایی و نظم دهی 
وضعیت اتباع خارج از کشــور و ایجاد پایگاه اطلاعاتی 
مربوط به آنهــا از دیگر اقدامات ســازمان ثبت احوال 

است
وی ادامه داد: هوشمندســازی همه امــور در وزارت 
کشور سرلوحه کار قرار گرفته و ما هم  این موضوع را در 

سازمان ثبت احوال در دستور کار داریم.

کارگر با اشــاره به تعویق در صــدور کارت 
ملی تصریح کــرد: راه انــدازی مجدد تولید 
انبوه و صدور کارت ملی از دی ســال ۱۴۰۰ 
با بهره گیری از توان داخلــی برای تعداد ۱۰ 
میلیون نفر از متقاضیانی که  به رغم ثبت نام 
و پرداخت هزینه بیش از ۲.۵ ســال در صف 
انتظار بوده اند به طوری که از اواخر دی سال 

گذشــته تاکنون حدود ۵ میلیــون کارت ملی صادر و 
تحویل متقاضیان شده است از جمله اقدامات سازمان 

ثبت احوال است.  
رئیس سازمان ثبت احوال کشور درباره کارت هوشمند 
ملی ایرانیان خارج از کشــور افــزود: همچنین کارت 
هوشمند ملی ایرانیان خارج از کشور و اخذ درخواست 
برخط کارت ملی از اواخر اســفند ســال گذشــته در 
نمایندگی های کوالالامپــور، فرانکفورت و وین صادر 

شده است.  

وی افزود: اکنون نیــز هماهنگی های لازم با 
وزارت امور خارجه برای توســعه آن در ۲۰ 
نمایندگی دیگر در حال انجام است؛ بدیهی 
اســت توســعه این نمایندگی هــا منوط به 

آمادگی وزارت امور خارجه است.
کارگر با اشــاره به پایگاه های سببی و نسبی 
گفت: این موضوع از نیازهای کشــور بود که 
باید در راستای قوانین جوانی جمعیت و قانون رفع فقر 
مطلق ایجاد شــود.رئیس ســازمان ثبت احوال کشور 
خاطر نشان کرد:پیش بینی شــده بود راه اندازی این 
پایگاه پنج ســال به طول بیانجامد اما بــا همکاری که 
صورت گرفت توانســتیم نخستین ســرویس سببی و 
نســبی را راه اندازی و در اختیار ســایر دستگاه ها قرار 
دهیم همچنین برآورد کردیم در حدود دو ســال داده  

آماری این سامانه انجام شود.
وی درباره ارائــه آمارهای ثبت احــوال گفت: اکنون 

می توانیم سرشماری سال ۱۴۰۰ را از این طریق انجام 
دهیم و از این طریق از هزینه هــای اضافی جلوگیری 
کنیم. نخســتین کار ما نیز بحث نرخ باروری بود و در 
بازه زمانی کمتر از یــک ماه نرخ باروری را براســاس 

اطلاعات دقیق ثبتی تهیه و ارائه کردیم.
کارگر با اشــاره به خدمات برون ســپاری در سازمان 
ثبت احوال گفت: بسیاری از خدماتی که قابلیت برون 
سپاری دارد از جمله درخواســت صدور مجدد کارت 
ملی یا صدور شناســنامه المثنی در دفاتر پیشــخوان 
دولت ارائه دهند.رئیس ســازمان ثبت احوال کشــور 
دربــاره درگاه خدمات یکپارچه ســازمان ثبت احوال 
افزود: برای نخســتین بار اســت که اطلاعات سببی و 
نســبی در اختیار افراد قرار می گیرد همچنین نشانی 
افراد مشخص است البته ســایر دستگاه ها نشانی افراد 
در ثبت احــوال را مبنا قــرار می دهنــد و دیگر نیازی 

نیست که از افراد تقاضای نشانی داشته باشند.

 معاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهــور گفت: در 
برنامه ششم توسعه قرار بود که میزان طلاق ۲۰ درصد 
کاهش یابد اما متاسفانه طبق یک تحلیل آماری چهار 
درصد و در یک تحلیل مقایســه ای با ازدواج، هشــت 

درصد میزان طلاق افزایش یافته است.
 انسیه خزعلی در ســومین نشست شورای عالی صبر با 
اشاره به نقش خانواده در ترویج فرهنگ صلح و سازش 
و بخشــش و رضایت اظهارداشــت: بخش عمده ای از 

افزایش طلاق  مربوط به نبود گذشت و بخشش است.

وی با اشاره به اجرای طرح مشــاوره در پنج استان که 
بیشــترین آمار طلاق را دارد افــزود: امیدواریم با این 
اقدام آمار طلاق کاهش یابد.خزعلی خاطرنشان کرد: 
اگر رفتارهای زوجین، والدین و فرزنــدان در خانواده 
اصلاح شود قطعا خانواده محل آرامش و سکون خواهد 
شد و از تنش ها و فشار های اجتماعی کاسته می شود و 
خانواده پیشگیری کننده آسیب اجتماعی خواهد شد.

وی با بیــان اینکه خانــواده محــوری در اولویت  های 
چهارگانه در دولت ســیزدهم قرار دارد افزود: توجه و  

سرمایه گذاری برای خانواده اقدام زیربنایی است.
خزعلی تاکید کرد: در خانواده مســأله گذشت، ایثار و 
بخشش بسیار مهم اســت و این درحالیست که وقتی 
تنش ها به اوج می رســد می خواهیم به افراد مشــاوره 

بدهیم که به نتیجه  مطلوب نمی رسیم.
معاون رئیس جمهور با اشــاره به ارائه خدمات مشاوره 
در چهار سال نخســت زندگی زوجین افزود: قرار است 
با همکاری نهادهای متولی در ایــن زمینه هم افزایی 
داشــته باشــیم.وی با تاکید بر ارائه خدمات مشاوره 

صحیح گفت: گاهی برخی مشــاوران خود عامل طلاق 
هستند بنابراین مشــاوران باید آموزش دیده و مجرب 
باشــند و تحت نظارت و ارزیابی قرار گیرند و اقدامات 
و فعالیت های این مشــاوران رصد شود.خزعلی گفت: 
قرار اســت زوجین بعد از ثبت ازدواج همانگونه که به 
پزشک مراجعه می کنند ماهانه از خدمات مشاوره نیز 
بهره مند شــوند تا قبل از اینکه مشــکل به وجود آید و 
تبدیل به معضل و عاملی برای اختلاف، سبک زندگی و 

نوع رفتار خود را اصلاح کنند.

ثبت

طلاق

خریدار  معاون اجتماعی و پیشــگیری از 
وقوع جرم قوه قضائیه گفت: باید با ضمانت 
اجرایی اجازه هرگونه سوء استفاده از نشان 

استاندارد توسط سودجویان گرفته شود.
به گزارش ســازمان ملی اســتاندارد ایران، 
»اصغــر جهانگیــر« و هیــات همــراه در 
جریان بازدید از پژوهشــکده های مختلف 
پژوهشگاه اســتاندارد در نشستی با رییس 
سازمان ملی استاندارد ایران اظهار داشت: 
علامت اســتاندارد نشــانی مقــدس برای 
هر ایرانــی و موجب اعتمــاد و ایمنی و رفع 
وابســتگی به بیگانگان اســت، پس باید با 
ضمانت اجرایی اجازه هرگونه سوء استفاده 
از این نشــان از سوی ســودجویان گرفته 
شــود.وی، پیشــگیری را فصل مشــترک 
وظایف قانونی ســازمان ملی اســتاندارد 
ایــران و معاونــت اجتماعی و پیشــگیری 
از وقوع جرم قوه قضائیه برشــمرد و گفت: 
استاندارد پیشگیری از تخلفات، پیشگیری 
از بی قانونی، پیشــگیری از خــروج اعتدال 
از نمونه های آن اســت.جهانگیر با اشــاره 
به الزامات اســتاندارد کالا و خدمات برای 
افزایش سطح کیفیت زندگی مردم، افزود: 
اگر اســتانداردهای رفتاری را به درســتی 
تعریف کنیم آنگاه افراد می توانند خود را با 

آن بسنجند و مطابق آن عمل کنند.
وی، قــوه قضائیــه را به عنــوان مجموعه 
حاکمیتی معرفی کــرد که ضمانت اجرایی 
را برای بخش های مختلف فراهم می کند و 
بیان داشت: این مجموعه می تواند با کمک 
استانداردها، یک ســری رفتارها را بازنگری 
و بازمهندســی کند تا با شفاف سازی تا حد 
ممکن وقــوع جرم در جامعــه کاهش پیدا 
کند.معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع 
جرم قوه قضائیه با تاکید بر اینکه با متخلفان 

و مجرمان برخورد قاطع داریم، یادآور شد: 
لازم است با همکاری متقابل بستری برای از 
بین بردن جرم و تخلــف ایجاد کنیم که این 

اقدام با بازسازی رفتارها محقق خواهد شد.
جهانگیــر، یکــی از بزرگتریــن اقدامات 
بــرای  هزینــه  کاهــش  را  اســتاندارد 
کشــور دانســت و گفــت: بســیاری از 
سرمایه گذاری های موفق در سایه اطمینان 

به نشان استاندارد انجام می گیرد.

استاندارد، نشانی مقدس است
وی نشان استاندارد را سرمایه کشور دانست 
و از آن به عنوان نشــان مقدس یــاد کرد و 
ادامه داد: باید از نشان اســتاندارد مراقبت 
کرد تا خدشه ای به آن وارد نشود، به طوری 

که نباید در ســایه ملاحظات نسبت به آن 
بی توجه بود تــا چرخه اقتصــاد به صورت 

معیوب به کار خود ادامه دهد.
معاون قوه قضائیه با اشــاره به پرونده هایی 
که به خاطر قصور و  کوتــاه آمدن از قوانین 
اســتاندارد به جامعه تحمیل شــده است، 
خاطرنشــان کرد: بــا شــروع دوره جدید 
تحولی در دولــت مردمی ســیزدهم، روز 
به روز ارتقای ایمنی سیســتمی در جهات 
مختلف از جمله ســازمان ملی اســتاندارد 

ایران مشاهده می شود.

تلاش برای پیاده سازی قوی قانون 
تقویت و توسعه نظام استاندارد

»مهدی اســلام پناه« رییس سازمان ملی 

اســتاندارد ایران نیز در این نشست با بیان 
اینکــه آزمایشــگاه مرجع ســازمان ملی 
استاندارد ایران به وسعت کل صنایع کشور 
است، گفت: آزمایشگاه مرجع سازمان ملی 
اســتاندارد ایران با ظرفیت بالا و تجهیزات 
مدرن، آمــاده همکاری بــا مراجع قضایی 

کشور است.
وی با اشــاره بــه تعبیــر رییس جمهور در 
جلســه شــورای عالی اســتاندارد که این 
سازمان را مشابه سازمان بازرسی کل کشور 
در قوه مجریــه معرفی کرد، بیان داشــت: 
آزمایشــگاه های مرجع نقش تعیین کننده 
برای صلاحیــت محصولات دارنــد که در 
برخی موارد به صدور حکــم قضایی منتج 

می شود.

اسلام پناه، استاندارد سازی، اندازه شناسی، 
تایید صلاحیت و ارزیابــی انطباق را چهار 
محــور اصلــی فعالیت های این ســازمان 
برشــمرد و افزود: ســازمان ملی استاندارد 
ایران با داشــتن قانون تقویت و توسعه نظام 
استاندارد در تلاش است در انجام وظایف و 
تکالیف خود این قانون قــوی و مترقی را به 

درستی پیاده کند.
دبیر شورای عالی اســتاندارد، پژوهشگاه 
استاندارد را بازوی تحقیقاتی این سازمان 
برشــمرد و اظهار داشــت: در پژوهشگاه 
اســتاندارد با ایجاد بســتر مناسب و در 
نظر گرفتن ســاز وکارهــای لازم، ضمن 
هدایت دانشــگاه ها و مراکز پژوهشی به 
رفع نیازهــای علمی  استانداردســازی، 
مقدمات تبدیل یافته های علمی کشــور 
به اســتاندارد و تدوین اســتانداردهای 
پژوهش محور را به منظور معرفی و انتقال 
پیشــرفت های علمی  به صنایــع، مراکز 
خدماتــی و در نهایت در ســطح جامعه 

فراهم می شود.
اســلام پناه با اشــاره بــه وجــود چهار 
پژوهشــکده در پژوهشــگاه اســتاندارد 
گفــت: ایــن پژوهشــکده ها با داشــتن 
۱۵ گروه پژوهشــی، ۹ گروه پژوهشــی 
منطقــه ای تقاضامحــور، چهــار گــروه 
پژوهشــی مجــازی و بیــش از ۱۳۰ 
آزمایشــگاه تخصصــی در پژوهشــگاه 
اســتاندارد، بســتر لازم را برای تحقیق و 

پژوهش فراهم آورده  است.
در این نشســت پیشــنهاد شــد، موضوع 
استاندارد به عنوان یکی از مباحث اصلی در 
شورای عالی پیشگیری از جرم که به ریاست 
رئیس قوه قضائیه برگزار می شود، گنجانده 

شود.

 برای ۸ هزار فرد فاقد شناسنامه کد شناسه صادر می شود

خزعلی خبر داد؛ افزایش طلاق

خبر خوش برای زائران حسینی

تمهیدات و شرایط تمدید اعتبار گذرنامه  و صدور برگ تردد اربعین
خریدار  رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه 
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ اعلام کرد 
که پلیس به صورت شــبانه روزی مســائل 
مرتبط با گذرنامه را پیگیری می کند و ظرف 
۴۸ ســاعت آینده با تدابیر اندیشــیده شده 
بخش عمده ای از برگ های تــردد به زائران 
تحویل داده می شود.ســرهنگ زراعت کار، 
دربــاره تمهیــدات فرماندهــی انتظامی 
تهران بزرگ برای ارائــه خدمات گذرنامه به 
شــهروندان و جلوگیری از ازدحام جمعیت 
در این مراکــز گفت:  فرماندهــی انتظامی 
تهران بزرگ تمام امکانات خود را برای ارائه 
خدمات مورد نیاز به زائرین اربعین حسینی 
بسیج کرده اســت، ما در روز جمعه پنج میز 
خدمت را بــرای ارائه خدمــات گذرنامه به 
زائــران در مصلی امــام خمینــی )ره( دایر 
کردیم.وی ادامه داد:  همچنین در پنج نقطه 
از تهــران خدمات مربوط بــه تمدید اعتبار 
گذرنامه ویــژه اربعین به شــهروندان ارائه 
می شود. بر این اســاس با توجه به استقبال 
گسترده شــهروندان برای دریافت یا تمدید 

گذرنامه بــه منظور حضــور در راهپیمایی 
اربعین حسینی، فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ مراکز صــدور گذرنامه خــود را از دو 
مرکز در خیابان های شهید مطهری تقاطع 
کوه نور و شهر ری به چهار مرکز افزایش داد 
و این مراکز از روز ششم شهریور ماه فعالیت 
خود را آغاز کردنــد. همچنین مرکز پلیس 
مهاجرت و گذرنامه فراجــا نیز در محدوده 
خیابان ســتارخان نیز خدمــات مربوط به 

گذرنامه را به شهروندان ارائه می دهد.
رئیــس پلیــس مهاجــرت و گذرنامــه 
بــزرگ  تهــران  انتظامــی  فرماندهــی 
همچنیــن درباره افرادی کــه تاریخ صدور  
گذرنامه هایشــان پــس از تاریخ ششــم 
شهریور ماه سال ۱۳۹۱ بوده و اعتبار آن به 
اتمام رسیده یا شش ماه و کمتر از اعتبار آن 
باقی است، نیز به ایســنا گفت: این افراد در 
صورت داشتن گذرنامه ســالم می توانند به 
ادارات صدور گذرنامــه مراجعه و از مزایای 
یکبار خــروج به مقصد عتبــات عالیات در 
ایام اربعین ســال جاری برخوردار شــوند. 

همانطور که گفتم سرویس تمدید گذرنامه 
ویژه اربعین شــامل کســانی می شود که 
تاریخ صدور گذرنامه آنها ششــم شــهریور 
۱۳۹۱ به بعد بــوده و یا کمتر از شــش ماه 

اعتبار داشته باشد.
وی دربــاره برگ ویــژه اربعین نیــز افزود:  
شــهروندان متقاضی صــدور گذرنامه که 
قبل از این فاقد گذرنامه بوده یا تاریخ صدور 
گذرنامه هایشــان  مربــوط به قبل ششــم 
شهریور ماه سال ۱۳۹۱ اســت، می توانند 

برای اخذ خدمات تنها به »دفاتر پلیس + ۱۰ 
« مراجعه و برگ ویژه تــردد دریافت کنند. 
این متقاضیان می تواننــد با دریافت »برگ 
ویژه اربعین« به عنوان ســند مسافرتی و به 
جای گذرنامه، از مزایای یک بار تردد مرزی 
به مقصد عتبات عالیات در ایام اربعین سال 
جاری بــا هزینه ای کمتــر از گذرنامه های 

عادی بهره مند شوند.

زائران برگ تردد را به درستی 
نگهداری کنند

وی همچنین در یــک گفت وگوی رادیویی 
نیز با بیان اینکه دریافت مهر تمدید گذرنامه 
در عرض چنــد دقیقــه انجام می شــود، 
در مورد بررســی درخواســت کسانی که 
خواســتار دریافت گذرنامه برای شرکت در 
راهپیمایی اربعین هســتند نیز گفت:  تا ۴۸ 
ساعت آینده قســمت عمده ای از برگه های 
عبور موقت در اختیار شــهروندان متقاضی 
قرار داده می شــود.زراعت کار با بیان اینکه 
مشــکل زائران در مرزها در ارتباط با برگ 

تردد ویژه اربعین حســینی و پذیرش این 
برگ ها از ســوی طــرف عراقــی، برطرف 
شده اســت، اظهارکرد: من از زائران اربعین 
حســینی می خواهم کــه  برگه تــردد را از 
محلی که مشخص شده اســت »تا« بزنند 
که مشــکلی برای برگه ایجاد نشــود و در 
حفاظت از این برگ ها دقــت کنند.رئیس 
پلیــس مهاجــرت و گذرنامــه فرماندهی 
انتظامی تهران بــزرگ همچنین در ارتباط 
با برخی از گلایه های مــردم در مورد روند 
صدور گذرنامه شــان برای ســفر به عتبات 
عالیــات و برخی از تاخیرهای  ایجاد شــده 
در ایــن ارتباط خاطرنشــان کــرد:  تمام 
تلاش ما این اســت که در ۴۸ ساعت آینده 
بخشــی از مشــکلات به وجود آمده در این 
زمینه برطرف شود، پلیس به صورت شبانه 
روزی مســائل مرتبط با گذرنامه را پیگیری 
می کند و انشــاالله همانطور که گفته شــد 
ظرف ۴۸ ســاعت آینده با تدابیر اندیشیده 
شــده بخش عمده ای از مشکلات مربوط به 

گذرنامه برطرف می شود.



قزوین -مریــم نقدی  طی مراســمی با 
شکوه و رســمی تیمیپره ســیلوا وزیر نفت 
نیجریه به همراه یاکوبا سنتوراکی سلیمان، 
سفیر نیجریه در ایران و وزیر مختار در حوزه 
اقتصادی و بازرگانی )ماگاجی عمر (و دوتن 
از دیپلماتها از شــرکت تولیدی مخازن گاز 
طبیعی ) مخــازن صنعتی و طبــی( و خط 
تولید کارخانــه آســیاناما بزرگترین واحد 
تولید مخازن گاز صنعتی و طبی در شهرک 

صنعتی لیا بازدید کرد.
حســام خوشــبین فر مدیرعامل شــرکت 
آسیاناما در حاشــیه این مراسم در مصاحبه 
با خبرنگار ما گفت: در حــال حاضر تنها دو 
واحد صنعتــی در کشــور در تولید مخازن 
CNG فعالیت مــی کنند در این راســتا 
شرکت آسیاناما بزرگترین تولیدکننده انواع 
مخازن گاز صنعتی و طبی و CNG در خاور 

میانه سالانه بالغ بر 250 تا 300 هزار دستگاه 
مخزن گاز در این واحد تولید می کند .

وی بیان کرد: خط تولیــد این کارخانه کاملا 
مدرن و با تکنولوژی بالاست و تجهیزات آن 
در ردیف مجهزترین دســتگاههای روز اروپا 
محسوب می شــود و به همین دلیل مخازن 
تولیدی در این شرکت از استاندارد و کیفیت 

بسیار بالایی برخوردار است.
مدیرعامل شرکت آسیاناما اظهارداشت: در 
حال حاضر مخازن تولیدی این شــرکت به 
کشورهای روسیه، ترکمنستان و قرقیزستان 
صادر می شود و اخیرا رایزینی هایی با کشور 
نیجریه نیز صورت گرفت و قرار شد وزیر نفت 
این کشــور بازدیدی هم از این واحد داشته 
باشند تا قرارداد صادرات به این کشور نهایی 

شود.
اظهارداشــت:  فــر  خوشــبین  حســام 

خوشــبختانه قرارداد صــادرات 500 هزار 
دســتگاه مخزن CNG به کشــور نیجریه 
منعقد شد و تا مدت ســه سال این مخازن به 

نیجریه صادر می شود.
وی گفت: برای انتقال دانش فنی و مهندسی 
هم توافق کرده ایم و پس از ســه سال نسبت 
به انتقال دانش فنی و مهندســی تولید انواع 
مخازن صنعتی، طبی و CNG به کشــور 

نیجریه اقدام خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آسیاناما اظهارامیدواری 
کرد با حمایت از تولید داخلــی و رفع موانع 
زمینه رونق تولید و افزایش اشتغال مولد در 
کشور مهیا شده و چرخ های اقتصاد کشور با 

سرعت بیشتری به چرخش درآید.
گفتنی اســت درپایان این دیدار تفاهم نامه 
همکاری در زمینه های مختلف حوزه انرژی 
از جمله صدور خدمات فنی و مهندسی به این 

کشور آفریقایی، گازسوز کردن خودروهای 
بنزینی با اســتفاده از توانمندی شرکت های 
ایرانی، استفاده از توانمندی طرف نیجریه ای 

در زمینه فناوری تولید ال ان جی )گاز طبیعی 
مایع شده( و توســعه میدان های نفت و گاز 

نیجریه از سوی شرکت های ایرانی امضا شد.

اصفهان -مریم مومنی     مهندس رخصتی گفت: این 
شرکت در راستای مســئولیت های اجتماعی و تامین 
آب مورد نیاز خط تولید کارخانه،بخشــی از پساب زرین 
شهر به میزان 60  لیتر بر ثانیه،پســاب شهرهای فولاد 
شهر،ایمان شــهر و 11 روســتای فلاورجان به میزان 
تقریبی 350 لیتر بــر ثانیه را خریداری نمــود و در این 
راستا،دهم آذرماه ســال 98 قرارداد احداث تصفیه خانه 

این شرکت با گروه مپنا به صورت BOT منعقد گردید.
وی افزود: انتقال و تصفیه کلیه پســاب های خریداری 
شده با تکمیل خطوط انتقال ورودی و خروجی و تصفیه 
خانه از برنامه های آینده ذوب آهن اصفهان در این زمینه 
محسوب می شود.همچنین در راستای کاهش مصرف 
آب در نیروگاه و بخش هــای مختلف تولیدی،مطالعات 
در حال تکمیل بوده و پروژه های تبدیل برج های خنک 
کننده انجام خواهد شــد. این پســاب عدم وابستگی به 
منابع آبی زاینده رود را به عنوان یک منبع آب پایدار برای 

خط تولید ذوب آهن اصفهان فراهم می آورد.
مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان تصریح کــرد: با برنامه 
ریزی های صرفه جویی و اســتفاده از کلیه پساب های 

خریداری شده و پســاب موجود کارخانه در ابتدا حدود 
35 درصد و تا چند ســال آینده با اجرای پــروژه ها، نیاز 
ذوب آهن بــه آب رودخانه مرتفع خواهد شــد. در ادامه 
وحید مظهری مدیرعامل شرکت توسعه نوین آب مپنا با 

اشاره به اینکه در قرارداد فعلی مجموع پساب و فاضلاب 
بخش بهداشــتی به ظرفیت 550 مترمکعب بر ساعت و 
بخش پساب صنعتی نیز 300 مترمکعب بر ساعت است، 
گفت: خروجی این تصفیه خانه آب نرم با سختی پایین 

تــر از PPM 100 و آب صنعتی با ســختی پایین تر از 
PPM 300 اســت که جهت مصارف صنعتی به ذوب 
آهن تحویل داده می شود. وی در پاسخ به این سوال که از 
چه تکنولوژی هایی در این پروژه استفاده می شود،چنین 
گفت: گروه مپنا بــا تبادل اطلاعات و جلســات با واحد 
مهندسی کارخانه ذوب آهن متعهد گردید از پیشرفته 
ترین تکنولــوژی های موجود در صنعــت تصفیه آب و 
 MBR پساب اســتفاده نماید. به عنوان مثال از تجهیز
Membrane Bio Reactor)( در بخــش 
 MBR  پیش تصفیه بهداشــتی که بزرگترین ظرفیت
استفاده شده در کشور و حتی در خاورمیانه می باشد،در 
این پروژه استفاده شد. همچنین سیستم های ازن زنی 
 UF فیلترهای مخصوص حذف روغن پیشرفته،تجهیز
در بخش پیش تصفیه صنعتی و نهایتاً سیســتم RO و 
POLISHING با تکنولوژی بــالا در بخش تصفیه 
تکمیلی از جمله تکنولوژی های پیشرفته استفاده شده 
در این پروژه محســوب می شــوند که به دلیل طراحی 
حدود 85 درصدی، از بالاترین ریکاوری تصفیه خانه های 

پساب در دنیا به شمار می رود.

 شــیراز  - چراغی    چالش های مدیریت آب، چشــم 
اندازهای نرخ های رشد اقتصادی استان، مشکلات حوزه 
حمل و نقل، اســتخراج بودجه از مالیــات، تهیه اطلس 
هوشمند سرمایه گذاری، برگزاری جشنواره رجایی و ریل 
کذاری برای توسعه و پیشرفت استان از مهمترین مواردی 
بود که رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان فارس 

در نشست خبری با اصحاب رسانه به آنها اشاره کرد.
احمدعلی افــکاری در نشســت خبری که بــا موضوع 
دستاوردهای دولت سیزدهم در استان فارس برگزار شد، 
بیان کرد: اطلس هوشمند سرمایه گذاری استان به صورت 
ویژه مورد توجه بوده و با همکاری اساتید دانشگاه شیراز 
این اطلس تهیه می شــود. وی افزود: باید دســتگاه های 
اجرایی در مسیر تهیه اطلس هوشــمند سرمایه گذاری 
حضور داشته باشــند تا این طرح نتیجه بخش باشد. این 
مقام مسئول پیرامون روند توسعه استان در حوزه حمل 

و نقل مکانیزه خبر از مصوب شــدن اعتبار یک میلیارد 
دلاری از محل صندوق توســعه ملی بــرای خط راه آهن 
شیراز به بوشهر خبر داد و افزود: کل بودجه مورد نیاز برای 
احداث این خط یک میلیارد و 600 میلیون دلار است که 
با تخصیص این اعتبار اجرای پروژه، پیشرفت چشمگیر و 
قابل ملاحظه ای خواهد داشت. رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان فارس در ادامه افزود: برای خط آهن 
بندرعباس-لار-جهرم به شیراز و گل گهر-نی ریز-فسا-

شیراز و بندر امام)ره(-ماهشهر-ممســنی شیراز نیز به 
دنبال اخذ اعتبارات هســتیم. افکاری در بخش دیگری 
از ســخنانش با بیان این که برای کمک به بخش تولید و 
شرکت های دانش بنیان که منجر به تولید شوند اعتبارات 
مناسب دیده شده اســت، اضافه کرد: بودجه ابزار تحقق 
برنامه است و فعالیت ها بر اساس اجرایی سازی شعار سال 
مدنظر قرار می گیرد. وی پیرامون سندآمایش به عنوان 

یک سند بالادســتی که باید به یک فرهنگ تبدیل شود 
اظهار داشت: قرارداد مشــاور برای تهیه این طرح منعقد 
شده و با اتمام آن به عنوان مبنا در کشور مورد استفاده قرار 

خواهد گرفت. در همین راستا نشست آمایش منطقه ای 
برای اولین بار در کشــور در فارس با حضور اســتان های 

بوشهر و کهگیلویه و بویراحمد برگزار خواهد شد.

اصفهان

فارس

با تکمیل  پروژه های در دست اقدام؛

ودخانه تا چند سال آینده مرتفع خواهد شد   نیاز ذوب آهن اصفهان به آب ر

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان فارس:

بودجه از مالیات استخراج می شود

 اردبیل-افسون جبارزاده     مدیرعامل شرکت 
شــهرک های صنعتی اســتان اردبیل گفت: تکمیل 
زیرساخت ها و ایجاد بسترهای مناسب برای سرمایه 
گذاران، از جمله برنامه هــای راهبردی و بنیادین این 
شرکت است که بدین منظور تسهیلات ویژه ای برای 
حمایت از حضور ســرمایه گذاران در شــهرک های 

صنعتی در نظر گرفته شده است.
محمد اهلی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: برای ارائه 
خدمات مطلوب به سرمایه گذاران، پروژه های عمرانی 
مختلفی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان اجرایی 
و عملیاتی شــده اســت که با توجه به حجم سرمایه 
گذاری های انجام شده، شهرک های صنعتی بهترین 

مکان ممکن برای حضور سرمایه گذاران است.
وی از آمادگی این شــرکت برای حمایت از ســرمایه  
گــذاران و اعطای مشــوقات ویژه  خبــر داد و گفت: 
واگذاری زمین به صورت نقد و اقساط طولانی مدت، 
بخشــودگی پیش از موعد بهره برداری زمین و ارائه 
بســته های حمایتی از جمله مواردی است که برای 
تسهیل ورود سرمایه گذاران در شهرک های صنعتی 

در نظر گرفته شده است.
وی تصریح کرد: در طرح بخشــودگی پیش از موعد، 

واحدهای تولیدی که در زمان تعیین شــده نسبت به 
تکمیل و بهره برداری از طرح تولیدی خود اقدام کنند، 
بخشــی از اقســاط باقیمانده آنان با توجه به منطقه 
برخوردار و غیربرخوردار، مورد بخشــودگی قرار می 
گیرد. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
اردبیل با بیان اینکه مشکلات، تنگناها و کمبودهای 
بخش صنعت با همراهی دستگاه های اجرایی محقق 
خواهد شد، خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، دستگاه 
های خدمت رسان از قبیل؛ شرکت های آب، برق، گاز 
و مخابرات ملزم به ایجاد زیرساخت ها تا درب ورودی 
واحدهای تولیدی هســتند که برای تسریع در ایجاد 

این زیرساخت ها، نیازمند همراهی آنان هستیم.

 همدان-ذلیخاکرمی مدیرکل آموزش وپرورش 
اســتان همدان از تأمین منبع ذخیره سازی آب برای 
مدارس شهر همدان با توجه به وضعیت تنش آبی در 

همدان، خبر داد.
 محمود نقوی در شــورای آموزش وپرورش اســتان 
همدان، اظهار کرد: ماحصل اقدامــات ما در ثبت نام 
دانش آمــوزان، توزیع کتب و کلاس بندی، نشــانگر 

وضعیت خوبی است.
نقوی تصریح کرد: ثبت نام بیــش از 306 دانش آموز 

قطعی و دو میلیون کتاب درسی نیز توزیع شده است.
وی دررابطه با تامین آب شــرب مــورد نیاز مدارس، 
عنوان کرد: در ابتدای تابستان 150 میلیون تومان در 
اختیار مدارس نواحی یک و دو قرار دهیم تا در ابتدای 

مهرماه، دغدغه تامین آب نداشته باشیم.
مدیرکل آموزش وپروش اســتان همدان دررابطه با 
وضعیت نیروی انســانی، مطرح کرد: در سال 1۴00 
بازنشســتگان 1980 نفــر بودند اما فقط هــزار نفر 
ورودی داشتیم. امسال 2102 نفر بازنشسته داریم اما 
ســهمیه ورودی ما در ماده 28 و دانشگاه فرهنگیان، 

1050نفر است.
نقوی با بیان اینکه مشــکل اصلی ما نیروی انســانی 

اســت، خاطرنشــان کرد: توزیع نیروی انسانی بین 
مناطق و نواحی، مناسب نبود، تعادل سازی نیروهای 
استان و مناطق را انجام دادیم، الان بیش از 600 نفر از 
مناطق دیگر به همدان منتقل شدند و معضل کمبود 
تعداد نیرو را حل کردیم. وی با اشــاره به اینکه توزیع 
اضافه تدریس را پیگیری و مناطــق را موظف کردیم 
اضافه تدریــس را افزایش دهند، گفــت: جابه جایی 
نیرو، توزیع اضافه تدریس و کاهــش عوامل اداری را 
در دســتور کار قرار دادیم چون اولویت تامین مدیر و 
معلم است. مدیرکل آموزش وپرورش استان همدان 
ادامه داد: در 19 منطقه، ناحیه و شهرستان ساماندهی 

را انجام دادیم و دوم مهرماه کلاس خالی نداریم.

همدان اردبیل
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان:

 سرمایه گذاران مستقر در شهرک های صنعتی اردبیل
 تسهیلات ویژه دریافت می کنند

مدیرکل آموزش و پرورش استان خبر داد؛

   تأمین منبع آب 
برای مدارس شهر همدان

مدیرعامل شرکت آسیاناما در حاشیه بازدید وزیر نفت نیجریه :

  شرکت آسیاناما بزرگترین تولیدکننده انواع مخازن گاز صنعتی و طبی و CNG در خاور میانه است

معاون فرهنگی و رسانه ای ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی :

   صنعت چاپ موتور پیشران حوزه فرهنگ است

  

معــاون فرهنگی و رســانه ای اداره کل  تبریز-رحیم جباردخت
فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی، صنعت چاپ را موتور پیشران 
حوزه فرهنگ عنوان کرد، گفت: باید تلاش کرد تا پرچم صنعت چاپ در 

استان بر قله های موفقیت و تعالی به اهتزاز درآید.
حســن گلی در بازدید از چاپخانه صنوبر تبریز، افزود: ایــن موزه یادآور 
دیرینه قابل افتخار صنعت چاپ تبریز خواهد بود و برای تداوم پیشتازی 
تبریز در ایــن عرصه باید به فکر ایجاد شــهرک صنعتی چاپ جهت حل 

مشکل مجموعه های چاپ استیجاری بود.
وی با اشاره به پیشینه  غنی و قدرتمند صنعت چاپ در آذربایجان شرقی 
و تبریز، اظهار کرد: این پیشینه  غنی و قوی باید نصب العین اهالی حوزه 
چاپ شده و زمینه را برای رشــد و تعالی و بالندگی این صنعت در استان 
فراهم کند تا تبریز همچنان به عنوان قطب صنعت چاپ در کشور مطرح 

باشد.
وی گفت: حوزه فرهنــگ و هنر بدون صنعت چاپ قابل تصور نیســت و 
درهم تنیدگی عمیقی بین فرهنگ و صنعت چاپ وجود دارد چراکه هر 
فعالیت فرهنگی و هنری برای عرضه نیازمنــد صنعت فاخر و تاثیرگذار 

چاپ است.
گلی، ادامه داد: با اندک تاملی در این حــوزه به جرات می توان گفت تمام 
صنایع به نوعی با صنعــت چاپ در ارتباط بوده و پویایی و نشــاط خود را 

وامدار این هنر- صنعت هستند.
وی با اشــاره به اینکه اشــتغال و معیشــت تعداد قابل توجهی از فعالان 
فرهنگی،  هنری و رســانه ای با صنعــت چاپ گره خورده اســت بر لزوم 
شناسایی و حل مشــکلات این حوزه تاکید و یادآوری کرد: لازم است در 
این ارتباط هماهنگی هایی با سیستم بانکی استان جهت تامین نقدینگی 

مجموعه های چاپ بعمل آید.

بازدید هیات تجاری عراق از کارخانه تولیدی 
آرانوش خاورمیانه در سنندج

در راســتای تکمیل زنجیره محصولات  ســنندج -  فاطمه ملایی
صادراتی از مرزهای کشــور با ابتکار اتاق بازرگانی اهواز و همکاری اتاق 
ســنندج، چهارمین گروه از هیات های تجاری کشــور عراق در استان 
کردستان حضور پیدا کرد و از خطوط تولید کارخانه آرانوش خاورمیانه با 

نام تجاری "ایستک" بازدید کردند.
سید کمال حسینی رئیس اتاق سنندج در حاشیه این بازدید با تاکید بر 
اینکه آشنایی با ظرفیت های اقتصادی و تولیدی استان از اهداف پذیرش 
این هیات ها محسوب می شود گفت: رونق تجاری مرزهای کشور منجر 
به رونق اقتصادی واحدهای تولیدی و اشــتغال زایی مطلوب تری خواهد 

شد.
اتاق بازرگانی سنندج ، میزبان هیات تجاری کشور عراق بوده که همکاری 
های صورت گرفته برای معرفی ظرفیت های تولیدی استان کردستان به 
تجار و بازرگانان کشور عراق، قطعا نتایج مطلوبی برای فعالان اقتصادی 

این استان را درپی دارد.
 * بازدید هیات تجاری عراق ازشرکت لبنیات پاستوریزه پاک آرا

 شرکت لبنیات پاستوریزه پاک آرا سنندج، جزو واحدهای فرعی شرکت 
لبنیات پاک از واحدهای تجاری بنیاد مستضعفان بوده است که در سال 
136۷ با خط تولید شــیر، ماست، دوغ و شیرکاکائو شــروع به کار کرد و 
در ســال 1383 به منظور ارتقای فعالیت این شرکت تولید پنیرUF هم 
به تولیدات این شرکت اضافه شــد این کارخانه در حال حاضر با دریافت 
بیش از 120 تن شــیر در طول روز به فعالیت در تولید شیر، انواع ماست 
طعم دار، انواع پنیر UF ، پنیرهای ویتامینه، کم چرب، پروبیوتیک، کم 
نمک، انواع پنیر ویلسwhey less، پنیر خامه ای، پنیرهای پروسس و 

پنیر لاکتیکی و انواع دوغ گازدار و بدون گاز اقدام کرده است.
در این بازدید ســید کمال حســینی رئیــس اتاق بازرگانی ســنندج و 
همچنین شــهلا عموری رئیس اتــاق بازرگانی اهواز ، هیــات عراقی را 

همراهی کردند.

مدیر کل کمیته امداد استان بوشهر؛

ح های موفق اشتغال مددجویان کمیته  طر
امداد ثبت برند می شوند

بوشهر-رضا حیدری مدیر کل کمیته امداد استان بوشهر گفت: قرار 
است 20 طرح از طرح های تولیدی و یا خدماتی فعال و موفق مددجویان 
تحت حمایت با اولویت طرح های زنان سرپرست خانوار از طریق شرکت 

ها و یا کارگذاری های دارای صلاحیت ثبت برند شوند
محمد رضا میــری مدیر کل کمیته امداد اســتان در خصوص ثبت برند 
طرح های اشــتغال موفق مددجویان تحــت حمایت بــا اولویت زنان 

سرپرست خانوار خبرداد.
میری با بیان اینکه یکی از بهترین شیوه امداد رسانی به مددجویان تحت 
حمایت ایجاد شغل برای آنان است، گفت: اشتغال زایی یک حمایت پایدار 
و عزتمندانه اســت که اگر با رویکرد کارآفرینی همراه باشــد بسیاری از 

مشکلات جامعه هدف رفع خواهد شد.
مدیر کل کمیته امداد اســتان بوشــهر ادامه داد: با توجه به دستاوردها و 
تولیدات مددجویان کمیته امداد که به خوبی گویای مســتعد بودن این 
قشر از جامعه می باشــد لذا جهت ارزش گذاری به تولیدات و همچنین 
ایجاد امکان رقابت با ســایر تولید کنندگان اعم از داخلی و خارجی، این 
نهاد درصدد اســت جهت تعدادی از طرح های اشــتغال با اولویت زنان 

سرپرست خانوار ثبت برند نماید.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 توجه ویژه بانک توسعه صادرات ایران
 به شرکتهای دانش بنیان صادراتی

مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران، آینده بهتر کشــور را در گرو 
صادرات محصــولات و کالای دانش بنیان دانســت و از توجه ویژه این 

بانک به شرکت های دانش بنیان صادراتی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، دکتر سیدعلی 
حســینی در هفته دولت، ضمن معرفی شعبه بلوار کشــاورز به عنوان 
شــعبه تخصصی دانش بنیان گفت: فارغ از مقرراتی که ســازمان ها را 
ملزم به حمایت از شرکت های دانش بنیان می کند، جامعه از خدمات 
دانش بنیان ها در بخش هایی چون حمل و نقــل، آموزش و بانکداری 

بهره مند می شود که نقطه اتکا مطلوبی بوده و قابل حذف نیستند.
حســینی با اشــاره به اینکه صنعت بانکداری بیشترین اســتفاده را از 
شرکت های دانش بنیان کرده اســت، افزود: جایگاه و سهمی که بازار 
سرمایه و سیســتم پرداخت از خدمات دانش بنیان دارد، حساسیت و 

توجه بیشتر را بر این بخش توجیه می کند.
وی اظهار داشــت: بانک توســعه صادرات ایران، ارائــه خدمات ویژه 
به شــرکت های دانش بنیان را در شعبه بلوار کشــاورز با رویکرد تغییر 
نگرش کارکنان، مدیریت شــعبه و تغییر رویکرد اعتباری به این حوزه 
آغاز کرده است و بر این باورم که باید برای تعامل سازنده با شرکت های 
دانش بنیان، حلقه های مفقوده در کوتاه ترین زمان ممکن شناســایی 
شوند.حسینی، توســعه فعالیت های تخصصی در حوزه دانش بنیان را 
یک سیاست قطعی در سراسر کشور دانست و یادآور شد: انتظار می رود 
تغییر رویکرد بانک نسبت به بخش دانش بنیان، ملموس، کارآمد و موثر 
باشد.مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران تاکید کرد: حضورصندوق 
پژوهش شریف، تامین ســرمایه تمدن، بانک مشترک ایران و ونزوئلا و 
دیگر شرکت های زیرمجموعه درکنار بانک توسعه صادرات ایران، این 
بانک را به یک گروه مالی توسعه ای قدرتمند تبدیل کرده که می تواند 

خدمات بسیار خوبی را به شرکت های دانش بنیان ارائه کند.
حســینی با اشــاره به اهمیت معرفی شــعبه تخصصی دانش بنیان به 
جامعه هدف، اظهار داشت: مشتریان دانش بنیان باید بدانند این شعبه 

آماده ارائه خدمات متنوع و تخصصی بوده و پاسخگوی نیاز آنهاست.
وی، برخورداری از روحیه برونگرایی را در مســیر تعامل با شرکت های 
دانش بنیان، یک نیاز اساســی برای همکاران بانکی دانســت و گفت: 
ماهیت دانش بنیان ها ایجاب می کند برای تعامل ســازنده و حرفه ای 
با این دست مشتریان، ارتباط محکمی با ســاختارهایی چون پردیس 
های علم و فناوری، دانشگاه ها و معاونت علمی ریاست جمهوری شکل 

بگیرد و این به معنای برونگرایی حرفه ای است.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران، تامین نیروی انسانی تخصصی 
و مســلط به حوزه دانش بنیان را برای ارائه خدمات ویژه به مشــتریان 
این حوزه ، ضروری خواند و گفت: شــرکت های دانــش بنیان، ماهیت 
متفاوتی با شرکت های تجاری دارند و لازم است همه عوامل و امکانات 

مورد نیاز برای مشتریان دانش بنیان در شعبه فراهم شود.
حســینی با ذکر این مهم که آموزش یکی از نیازهای کلیدی همکاران 
برای ارائه خدمات تخصصی به مشتریان دانش بنیان است، خاطرنشان 
کرد: به منظور ارتقا دانش کارشناسان بانکی، تفاهم نامه ای با دانشکده 
تجارت دانشگاه تهران به امضا رسیده که طی آن همکاران می توانند با 
بهره گیری اســاتید مجرب و افراد کلیدی فعال در حوزه دانش بنیان، 
آموزش های لازم را کسب و بسیاری از چالش ها و ابهامات این حوزه را 

رفع کنند.

بانک توسعه تعاون مزیتی برای پیشبرد برنامه های 
دولت در حوزه تعاون محسوب می شود

استاندار تهران طی بازدید نمایشگاه رسم تعاون، بانک توسعه تعاون را 
مزیتی برای پیشبرد برنامه های دولت در حوزه تعاون دانست.

محسن منصوری اســتاندار تهران در بازدید از غرفه بانک توسعه تعاون 
در نمایشگاه رسم تعاون اظهار داشــت: دولت سیزدهم اهمیت ویژه ای 
برای گســترش فعالیت تعاونی ها قائل اســت و به عنوان نماینده ای از 
دولت، آمادگی دســتگاه های دولتی برای حمایت از فعالیت تعاونگران 
را اعلام می دارم.منصــوری افزود: تعاون ریشــه در تاریــخ و فرهنگ 
کشــور دارد و آموزه های دینی و قرآنی نیز تاکید ویژه ای بر تعاون دارد.
استاندار تهران تصریح کرد: نمایشگاه رسم تعاون بسیاری از واقعیت ها و 
کاربردهای تعاون در سطح ایران و جهان را منعکس نموده است و بانک 
توسعه تعاون نیز از نهادهای توسعه ای دولتی برای حمایت از تعاونی ها 
محسوب می شود.منصوری گفت: تعاون راهکاری برای حل بسیاری از 
چالش ها به حساب می آید و در ساز و کار تعاون، منافع گسترده ای برای 
بسیاری از اقشار کم توان جامعه ایجاد می شود.حمیدرضا خان محمدی 
مشــاور وزیر آموزش و پرورش گفــت: »عدالت تربیتــی« و »نصیب 
آموزشی برابر« از مهمترین اهداف جاری وزارت آموزش و پرورش است 
و یکی از عرصه های بنیادی برپایی عدالت اجتماعی، توســعه عدالت در 
امر تربیت است، بدون شک یکی از ویژگی های مهم الگوی مطلوب تربیت 

رسمی و عمومی، عدالت محوری در حوزه آموزش است.
وی افزود: آموزش تعاون به صورت اصولــی و کاربردی در میان دانش 
آموزان می تواند ســاختارهایی مؤثر بــرای کار جمعی تلقی شــود و 
فراگیری تعاون و بکار بــردن آن در فعالیت های آینده دانش آموزان در 

سطح جامعه راهکاری برای پیشبرد فعالیت های آنان است.
گفتنی اســت منصوری و خان محمدی با حضور در غرفه بانک توسعه 

تعاون از نزدیک در جریان عملکرد بانک قرار گرفتند.

مدیرعامل بانک دی:
بانکداری اسلامی، ضامن پیشرفت اقتصادی 

کشور است
مدیرعامل بانک دی با صدور پیامی، بانکداری اســلامی را راه خروج از 

مشکلات اقتصادی و ضامن پیشرفت کشور در حوزه اقتصاد خواند.
به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ علیرضا قیطاسی همچنین در پیام 
خود هفته بانکداری اســلامی را به تمامی فعالان اقتصادی و کارکنان 
شبکه بانکی کشــور به ویژه همکاران تلاشــگر بانک ارزش آفرین دی 

تبریک گفت.متن پیام بدین شرح است: به نام خدا
هدف تصویب کنندگان قانون عملیات بانکی بدون ربا در دهم شهریور 
۱۳۶۲، دمیدن روح اســلام و شــریعت در نظام بانکی و تسهیل مسیر 
خدمت رسانی به آحاد مردم بود. با گذشت چهار دهه از آن روز، اصول و 
مبانی اقتصادی اســلام با تکیه بر چارچوب های اخلاقی و اجتماعی در 
نظام بانکی ما ریشه دوانده و اثربخشــی بانک ها بر اقتصاد کشور کاملا 

مشهود است.
فضای رقابتی ایجاد شــده میان بانک ها با رعایــت قوانین ابلاغی نهاد 
ناظر، تصویری روشــن از یک فعالیت ســالم در نظام بانکی را به رخ می 

کشد؛ گرچه ممکن است در این میان، موانعی نیز بروز کرده باشد.
روح بانکداری اســلامی، چیزی جز تجهیز منابــع و تخصیص مصارف 
به عادلانه ترین شکل ممکن نیســت و قانون بانکداری بدون ربا چنین 
ظرفیتی را ایجاد کرده اســت.  بــی تردید بانکداری اســلامی، ضامن 

پیشرفت اقتصادی کشور است و این راه در حال طی شدن است.
امید است در ســالی که به تدبیر مقام معظم رهبری به عنوان »تولید، 
دانش بنیان، اشتغال آفرین« مزین شده است، همگی با همتی مضاعف 
و تلاشــی بی بدیل، گام هــای بعدی در مســیر ترویج و پیاده ســازی 
بانکداری اسلامی را محکم تر برداشــته و با تقویت حمایت نظام بانکی 
از بخش های تولیدی و دانش بنیان، شــاهد توســعه اقتصادی و خروج 

از مسائل و دغدغه های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی کشور باشیم.

اعطای 41 هزار میلیارد ریال تسهیلات توسط 
بانک سپه در مردادماه سال جاری

بیش از ۴۱ هزار میلیارد ریال در قالب ۹۵ هزار 
فقره تسهیلات تکلیفی تا پایان مردادماه سال 
جاری توسط بانک ســپه در حوزه های ودیعه 
مســکن، ازدواج، فرزندآوری، وام بدون ضامن 
و قرض الحســنه خوداشــتغالی کمیته امداد 

امام)ره( و بهزیستی پرداخت شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه؛ 
این بانــک، به منظور اجرای تکالیــف ابلاغی از ســوی بانک مرکزی و 
تثبیت حضور در صدر جدول پرداخت تســهیلات بدون ضامن در بین 
بانک های کشــور از تاریخ ابلاغ این طرح از بهمن مــاه ۱۴۰۰ تا پایان 
مردادماه ســال جاری بالغ بر ۲۷۴ هزار فقره پرونــده و معادل هفتاد و 
هفت هزار و ۴۶۸ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرد که از این تعداد 
بیش از هجده هزار میلیارد ریال به ۶۶ هزار فقــره پرونده در مردادماه 

اختصاص داشت.
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج برای هریک از زوج هایــی که تاریخ 
ازدواج آن ها بعــد از ۰۱/ ۰۱/ ۱۳۹۷  بوده، ۱۲۰ میلیــون تومان برای 
زوج های زیر بیست وپنج سال و زوجه های زیر بیست وسه سال نیز ۱۵۰ 
میلیون تومان بود که بانک ســپه بالغ بر دوازده هزار میلیارد ریال را در 

مرداد ماه به هشت هزار و ۴۶۸ پرونده پرداخت کرد.
بانک سپه همواره در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج با کارمزد 

۴ درصد، در زمره بانک های برتر کشور قرار داشته است.
این بانک همچنین در حوزه تسهیلات فرزند آوری طی مردادماه سال 
جاری برای ۱۴هــزار و ۶۶۶ فقره پرونده، معــادل ۶ هزارمیلیارد ریال 

اختصاص داده است.
اختصاص دو هزار و ۲۹۱ میلیارد ریال به دو هــزار و ۶۵۸ فقره پرونده 
تسهیلاتی قرض الحسنه خوداشتغالی  به مددجویان کمیته امداد امام 
خمینی)ره( و نیــز اختصاص ۵۶۳ میلیارد ریال بــه ۶۴۸ فقره پرونده 
تسهیلاتی قرض الحسنه خوداشتغالی به مددجویان بهزیستی، از دیگر 
اقدامات حمایتی از واحدهای تولیدی و رفع نیازهای تســهیلاتی خرد 

مشتریان بانک سپه بوده است.
تسهیلات کمک ودیعه مسکن نیز براساس مصوبه شورای پول و اعتبار 
در بانک ســپه به بیش از ۳ هزار فقره پرونده ای که از شرایط دریافت آن 
در مردادماه برخوردار بودنــد، به مبلغ یک هــزار و ۷۵۷ میلیارد ریال 
پرداخت شد. این درحالی اســت که اولویت با کسانی است که پیش از 

این تسهیلات مذکور را دریافت نکرده اند.
بانک ســپه از ابتدای ســال جاری علاوه بر رصد و پایش شــرایط بازار 
پولی و مالی کشور، با انجام اقدامات بهبود دهنده شاخص های کارایی، 
نوآوری و بهره وری همسو با اجرای طرح تحول راهبردی، رشد مقرر را 
به صورت متوازن در ابعاد مختلف دنبال می کند و کماکان با حمایت از 
واحدهای تولیدی و رفع نیازهای تســهیلاتی خرد مشــتریان در نظام 

بانکی و اقتصاد کشور اثرگذار است.

 رشد درآمد از تسهیلات اعطایی وپاسار
 در گزارش اَمرداد 1401

بانک پاسارگاد با نماد وپاســار از گروه بانک ها 
و مؤسسات اعتباری با سرمایه ثبت شده ۱۳۱ 
هزار میلیــارد ریال در بورس تهران توانســت 
امَــرداد۱۴۰۱ را بــا ترازی مثبــت از مجموع 

درآمد عملیاتی به دست آورد.
به گــزارش نبــض بــورس، بانک پاســارگاد 
در گــزارش منتشــر شــده خــود در کدال، 
در تاریخ ۶ امَرداد ۱۴۰۱، درآمد محقق شــده خــود حاصل از مجموع 
سپرده گذاری ها، تســهیلات اعطایی، درآمد کارمزدها را اعلام کرد که 
ارقام گزارش شده نشــان از درآمدی مثبت در بازه زمانی امَرداد از خود 

نشان می دهد.
گزارش منتشــر شــده، درآمد تســهیلات اعطایی امَــرداد۱۴۰۱ را 
۳,۴۹۰ میلیارد تومان اعلام می کند که این درآمد در مقایســه با جمع 
درآمد چهار ماه امسال، رشــدی ۲۲درصدی دارد و جمع درآمد چهار 
ماه، رقمی معادل ۱۵,۸۳۱ میلیارد تومان اعلام می شــود. با این ارقام 
اعلامی، مجموع درآمد پاســارگاد از تســهیلات اعطایی درپنج ماهه 

۱۴۰۱ نزدیک به ۱۹,۳۲۱ میلیارد تومان است.
همچنین در گزارش عملکرد یک ماهه پاسارگاد آمده است که مجموع 
درآمد حاصل از ســپرده گذاری ها از ابتدای ســال مالی تــا پایان ۳۱ 

امَرداد۱۴۰۱ رقمی معادل ۵۱۸ میلیارد تومان محقق شده است.
درآمد حاصل از کارمزدها نیز رشــد ۲۵درصدی در عملکرد یک ماهه 
نسبت به چهار ماهه ســال ۱۴۰۱ نشــان می دهد؛ این ارقام در امَرداد 
برای درآمد ناشــی از کارمزدها ۲۲۹ میلیارد تومــان بوده در حالی  که 

جمع کارمزد چهار ماه امسال ۸۸۴ میلیارد تومان اعلام می شود.
مجموع سود ســپرده ســرمایه گذاری از ابتدای ســال مالی تا پایان 
امَرداد۱۴۰۱ با رشد ۲۶درصدی نســبت به جمع چهارماه سال جاری 
در گزارش منتشر شده است. به عبارتی این سود در عملکرد چهارماهه 
۱۴۰۱ معادل ۱۲,۳۷۹ میلیارد تومان بوده است که برای امَرداد امسال 
رقمی معــادل ۳,۲۴۴ میلیارد تومان برآورد می شــود که مجموع این 

ارقام سود سپرده ۱۵,۶۲۳ میلیارد تومانی را نشان می دهد.
گزارش این بانک در کدال حاکی از آن اســت که مانده سرمایه گذاری 
در اوراق بدهی در تاریخ ۳۱ امَرداد در دوره ۵ ماهه ۱۴۰۱ رقمی معادل 

۹۲۲ میلیارد تومان بوده است.

مهر ماه انجام می شود
برگزاری جشنواره قرعه کشی حساب های 

قرض الحسنه بانک گردشگری 
جشنواره قرعه کشی حســاب های قرض الحســنه بانک گردشگری با 

عنوان مهرریزان در روز ۳۰ مهرماه ۱۴۰۱ برگزار می شود.
به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، هدف از برگزاری جشنواره 
حســاب های قرض الحســنه، قدردانی از نیت خیر ســپرده گذاران و 
ایجاد زمینه های افزایش مشــارکت عمومی برای گسترش این سنت 

پسندیده است.
دوره محاسبه امتیازات برای شرکت در قرعه کشــی و اعطای جوایز از 
اول مرداد تا ۲۵ مهر ماه ۱۴۰۱  و روز قرعه کشی ۳۰ مهر ماه خواهد بود.

حداقل موجودی حســاب های قرض  الحسنه برای شــرکت در قرعه 
کشی حساب های قرض   الحسنه بانک گردشــگری مبلغ یک میلیون 
ریال اســت.هر یک میلیون ریال مانده موجودی روزانه در سپرده  های 

قرض الحسنه، برابر یک شانس قرعه کشی است.
جوایز در نظر گرفته شده برای قرعه کشی شــامل یک سکه تمام بهار 
آزادی برای ۱۰ نفر، یک نیم ســکه بهار آزادی بــرای ۲۰ نفر، یک ربع 
سکه بهار آزادی برای ۴۰ نفر، ۲۰۰ جایزه نقدی ۲۰ میلیون ریالی، ۲۰ 
کمک هزینه ۵۰ میلیون ریالی برای ســفر به عتبات عالیات، ۵۰ کمک 
هزینه ۱۰۰ میلیــون ریالی برای خرید کالای بــادوام داخلی و هزاران 

جوایز نقدی و غیرنقدی دیگر است.
این گزارش حاکیســت: امکان افتتاح حســاب هم به صورت حضوری 
از طریق شــعب بانک گردشــگری و هم به صورت غیر حضوری توسط 
اپلیکیشن ToBank به نشانی وب ســایت  Tobank.ir  ،  بدون هزینه 

صدور و با ارسال کارت به نشانی مشتری فراهم است.
بانک گردشگری ۱۰۰ شعبه در سراسر کشور دارد.
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سخنگوی شورای فقهی بانک مرکزی:

۳۰ ناظر شرعی در دفاتر مرکزی بانک ها مستقر می شوند

خریدار  دبیر و سخنگوی شــورای فقهی بانک 
مرکزی گفت: از ســوی برخی مطرح شد که قرار 
است در هر شــعبه بانک یک ناظر شرعی مستقر 
شود که این کذب محض اســت و تنها حدود ۳۰ 
نفر ناظر شرعی در بانک ها حضور خواهند داشت 
و در هر بانک یک نفر به عنوان ناظر شرعی تعیین 

خواهد شد.
»حسین میثمی« درباره جزئیات حضور ناظران 
شــرعی در بانک ها اظهار داشت: یکی از مصوبات 
مهم شــورای فقهی بانک مرکزی اجرایی شدن 
نظارت و تطبیق شــرعی در شــبکه بانکی کشور 

است.
وی افزود: با گذشــت حدود چهار دهه از اجرای 
قانون عملیات بانکی بدون ربا در کشــور، تجارب 
به دســت آمده نشــان می دهد که صرف تمرکز 
بر قانون و تصویب آن روی کاغذ مشــکلی را حل 
نمی کنــد و در نهایــت آنچه مردم بــا آن مواجه 
هســتند، اجرای مصوبات در عالــم واقع در کف 

شعب بانکی است. 
صاحبنظر پولــی و بانکی بیان کرد: بــا این نگاه، 
قانون گــذار در برخی دســتگاه های اجرایی که 
حساســیت های شــرعی و فقهی در آنها بالاست 
)مانند نظام بانکی( و مراجــع عظام تقلید در یک 
ســال چندین بار در بحث ربا هشــدار می دهند، 
مسئله تشکیل شــورای فقهی را مورد تاکید قرار 

داده است. 
وی توضیح داد: در شــورای فقهی بانکی مرکزی، 
تجارب حدود ۱۰۰ بانک اسلامی و استانداردهای 
بین المللی بانکداری اســلامی را بررسی کردیم 
و نتیجــه این شــد کــه تقریباً همــه بانک های 
اســلامی دنیــا نهادی تحــت عنــوان »نظارت 
شــرعی« و همچنین »تطبیق شــرعی« دارند؛ 
یعنی عده ای از متخصصین بانکداری اســلامی 
به صورت پیوســته عملیات بانک در کف شــعب 
را پایش می کنند که با شریعت ســازگار است یا 
نه؟ سپس به شورای فقهی بازخورد می دهند که 

دستورالعمل و مقررات را برحسب آن اصلاح کند.
میثمی با اشاره به ابهامات مطرح شده در خصوص 
حضور ناظران شــرعی در بانک هــا گفت: برخی 
خبرگزاری ها اعلام کردند در هر شــعبه یک ناظر 
شرعی قرار است مستقر شود که این کذب محض 
است و تنها حدود ۳۰ نفر ناظر شرعی در بانک ها 
حضور خواهند داشــت؛ چرا که بر اساس مصوبه 
شــورای فقهی بانک مرکزی، در هر بانک یک نفر 

به عنوان ناظر شرعی تعیین خواهد شد. 
وی ادامه داد: ابهام دوم این اســت که گفته شده 
ناظران شــرعی الزاماً روحانی هستند که این هم 
صحت ندارد و ناظران شــرعی می توانند روحانی 
یا دانشگاهی باشند و هر کسی که خبره بانکداری 
اسلامی باشــد و بتواند در آزمون گواهی حرفه ای 
بانکداری اسلامی شــرکت کرده و نصاب مرتبط 
را کســب کند، می تواند با معرفی بانــک و تایید 
شورای فقهی، به عنوان ناظر شــرعی به فعالیت 

مشغول شود. 
دبیر شــورای فقهی بانک مرکزی اظهار داشت: 
لازم بــه ذکر اســت که اولیــن آزمــون گواهی 
بانکداری اســلامی برگــزار شــده و ۲۵ نفر در 
آزمون مذکــور حدنصاب نمره را کســب کردند  
که می تواننــد پــس از تایید شــورای فقهی، به 
عنوان ناظر شــرعی در بانک ها حاضر شوند؛ البته 
باید توجه داشــت که افراد برگزیده الزاماً روحانی 

نیستند. 
وی با بیــان اینکه ابهام دیگر این اســت که گفته 
می شــود مگر در کشور شــورای نگهبان نداریم، 
آیا قرار است شورای فقهی به شورای نگهبان دوم 
تبدیل شود که پاســخ به این شبهه زمانی روشن 
می شود که به سلســله مراتب قانون گذار در نظام 
حقوقی کشــور توجه شــود. چرا که در کشور ما 
اولین مرحلــه، مصوبه مجلس به صــورت قانون 
است که به تایید شورای نگهبان می رسد، سپس 
هیات وزیــران آیین نامه های مرتبــط با اجرای 
قانون را می دهــد و در مرحله بعد این آیین نامه ها 

توسط بانک مرکزی به دستورالعمل های اجرایی 
تبدیــل می شــود. در نهایت بانــک مرکزی این 
دســتورالعمل ها را به بانک ها ابلاغ می کند و هر 
بانک متناسب با آن مقررات داخلی خود را تنظیم 

می کند. 
وی تصریح کــرد: نکتــه کلیدی آن اســت که 
شــورای نگهبان صرفاً شــرعی بــودن قانون را 
پایش می کند، اما نظارت شــرعی بر آیین نامه ها، 
دستورالعمل ها و مقررات داخلی بانک ها در حوزه 
فعالیت های شورای فقهی اســت. نباید فراموش 
کرد که بســیاری از انتقادات مراجع عظام تقلید 
نه به متن مصــوب قانون، بلکه به ســطوح بعدی 
مقررات گذاری و شــیوه اجرای مصوبات در مقام 

عمل است.  
این صاحبنظــر پولــی و بانکی گفت: اســتقرار 
شــورای فقهی در بانک ها در واقع نوعی تقســیم 
کار بین شــورای نگهبان و شــورای فقهی است 
که شورای نگهبان شــرعی بودن قانون را پایش 
می کند و شورای فقهی شرعی بودن آیین نامه ها، 
دســتورالعمل ها، مقررات داخلی بانک ها و شیوه 
اجرای آنهــا را؛ لذا به نظر می رســد تعارضی بین 
فعالیت های شــورای نگهبان و شــورای فقهی 

وجود ندارد. 
وی بیان کــرد: ابهــام دیگر این اســت که گفته 
می شــود مگر مقررات داخلــی بانک ها متفاوت 
اســت که نیاز به نظارت شــرعی در سطح شعب 
وجود داشــته باشــد؟ باید بگوییم این برداشت 
نادرســتی اســت؛ چرا که هر کــدام از بانک ها 
طرح هــای مختلفی را اجرا می کنند و بر اســاس 
برداشــت خود از مقــررات، شــیوه های اجرایی 
منحصر به خــود، نرم افــزار و عملیــات مربوط 
به خــود را دارنــد؛ بنابرایــن نباید تصور شــود 
همه بانک ها در مقام اجرا به یک شــیوه یکســان 
بانکــداری می کنند؛ بلکه شــیوه های عملیاتی، 
مقررات داخلــی، نرم افزارهای بانکــی و غیره با 

یکدیگر تفاوت دارد. 

پارسیان

شــبانه روزی  خدمت رســانی 
دســتگاه های خودپرداز ســیار 
بانک پارســیان به زائران کربلای 
حســینی در مناطــق مــرزی، 
رضایت و اســتقبال هموطنان را 

در پی داشت.
بهنام حســین پور رییس ستاد 
اربعین بانــک پارســیان با بیان 
این مطلب، گفت : بانک پارسیان 

به منظور ارایــه خدمات مطلوب 
و متنوع بــه هموطنــان زائر، با 
استقرار ۸ دســتگاه خودپرداز در 
قالب ۴ دستگاه خودرو سیار ، در 
مرزهای جنوبی و غربی کشــور 
در حال ارائه خدمــات مالی ۲۴ 
ســاعته به کاروان های عزاداری 

اربعین حسینی است.
دبیر ستاد اربعین بانک پارسیان 

تصریح کــرد: میزان برداشــت 
وجه از این دســتگاه ها تا ســقف 
۵ میلیون ریال بــرای دارندگان 
کارت پارســیان در نظــر گرفته 
شده اســت و در تمامی روزهای 
هفته به صورت ۲۴ ســاعته نیاز 
زوار کربلا را به وجه نقد و ســایر 
خدمات بانکی مرتفــع خواهند 

کرد.

بهنــام حســین پورافــزود : از 
طریق ایــن خودپردازها علاوه بر 
دریافت وجه نقــد، امکان انتقال 
وجه بــا اســتفاده از کارت های 
شــتابی، خرید شــارژ مستقیم 
ســیم کارت های اعتباری تلفن 
همــراه و غیــره به تمــام زائران 
حضرت اباعبدالله الحســین)ع( 

فراهم است.

استقبال زائران اربعین از خدمات خودپردازهای بانک پارسیان

شعبهبانک


